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سرمقاله

چشم انداز 
نرخ ارز 

به دلیل فرسایشــی شدن 
مذاکرات و باز بــودن این 
پرونده همچنــان اقتصاد 
ایــران غیرقابل پیش بینی 
اســت. اگر توان پیش بینی وقایع سیاسی وجود 
داشت شاید می توانســتیم با اطمینان بیشتری 
درباره آینده صحبت کنیــم. امروز نرخ ارز و ثبات 
قیمت آن بســتگی به شرایط سیاســی دارد. در 
صورتی که شرایط سیاسی مثبت باشد بازار ارز نیز 
از این شرایط تبعیت خواهد کرد. در غیر این صورت 
در شرایط فعلی شاهد هستیم که نرخ ارز بالا بوده و 
آینده آقتصاد نیز غیرقابل پیش بینی است. هرچند 

مشکل اقتصاد ایران...

  علی قنبری، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 2

4

وزیر ارتباطات خبر داد:

ایران به دنبال ایجاد 
زمینه فعالیت قانونی 

استارلینک

برخی بانک ها به نرخ های مصوب پایبند نیستند

الزام  رعایت  نرخ  سود  قانونی
صفحه2
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درآمد  سالانه 2 میلیارد  یورویی گردشگری  سلامت
در    برنامه   هفتم   توسعه   تحقق   می یابد

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ایران ظرفیت 
های بســیار خوبی دارد و می توانــد پل دیجیتال 
بین کشورهای منطقه باشد. عیسی زارع پور وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در ســومین اجلاس 
وزرای ارتباطات کشورهای اکو گفت: می توانیم به 
سکوها و پلتفرم های مشترک بین کشورها فکر کنیم 
تا از خدمات مشترک استفاده کنیم. وی افزود: ایران 
ظرفیت های بسیار خوبی دارد و می تواند پل دیجیتال 
بین کشورهای منطقه از شــمال و جنوب و شرق و 
غرب باشد. همچنین با توجه به موقعیت جغرافیایی 
ویژه ای که دارد می تواند نقش هاب را برای ترانزیت 
ایجاد کند. زارع پور در ادامه گفــت: ایران در حوزه 
خدمات و سرویس های دیجیتال هم ظرفیت های 
بســیار خوبی دارد و امیدواریم بــا همکاری های 
مشترک بتوانیم خدمات با کیفیت و پرسرعت برای 
کشورها فراهم کنیم. وی با اشاره به اینکه جلسه اصلی 
اکو فردا صبح برگزار می شود، تصریح کرد: نشست 
سیاســی در مورد آینده دیجیتــال منطقه برگزار 
می شود و برای آشنایی بیشتر نمایشگاهی برگزار 
کردیم. نشست های تخصصی هم با بخش خصوصی 
در اولین روز اجلاس برگزار شد و این نشست ها در 
مورد این موضوع بود که آینده دیجیتال منطقه اکو 
و کشورهای اکو به چه سمتی باید پیش رود. زارع 
پور ادامه داد: ارتباطات و فنــاوری اطلاعات نقش 
کلیدی در آینده ما دارد و کسی نمی تواند آینده بدون 
ابزارهای فناورانه و دیجیتال را تصور کند. در آینده 
نزدیک این وابستگی به ابزارهای دیجیتال بیشتر 
می شود و فناوری های جدید شامل هوش مصنوعی 
و اینترنت اشیا، آینده حکمرانی پلتفرم ها خواهد شد 
و برای زندگی بشر تصمیم می گیرند. وی ادامه داد: 

در چنین شرایطی باید در...

اجتماعی

معاون نظــارت و تعهدات کوتاه مــدت اداره کل امور 
بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی با اشاره به شرایط 
ارائه کمک هزینه ازدواج، می گوید: یکی از شرایط مهم 
برای دریافت این کمک هزینه، وجود سابقه لازم است 
به نحوی که بیمه شده ظرف ۵ سال قبل از تاریخ ازدواج، 
حداقل به مدت ۷۲۰ روز سابقه کار داشته و حق بیمه 

این مدت از سوی کارفرما پرداخت شده باشد.
با توسعه خدمات الکترونیکی و ارائه برخی از مهم ترین 
و پرتقاضاترین خدمــات تأمین اجتماعی به صورت 
غیرحضوری، امکان ثبت درخواســت برای دریافت 
کمک های این ســازمان بیمه گر فراهم شده است. 
افراد تحت پوشش این سازمان می توانند با مراجعه 
 es.tamin.ir به ســامانه غیرحضوری به نشــانی
درخواست هایشان را ثبت کنند و خدمات و تسهیلات 
را بدون رفت و آمدهای غیرضروری به شعب دریافت 
کنند؛ یکی از این تسهیلات کمک هزینه ازدواج است. 
در همین راستا، معاون نظارت و تعهدات کوتاه مدت 
اداره کل امور بیمه شدگان سازمان تأمین اجتماعی 
از شروطی برای دریافت این حمایت های کوتاه مدت 
سازمان برای بیمه شدگان می گوید به طوری که برای 
بهره مندی از هدیه ازدواج، بیمه شده باید ظرف ۵ سال 

قبل از تاریخ ازدواج، حداقل به مدت ۷۲۰ روز سابقه 
کار داشته باشــد. به گفته محمد بایندریان، کمک 
هزینه ازدواج یا هدیه ازدواج سازمان به بیمه شدگان 
در راستای تشویق شاغلان صورت می گیرد که هدف 
آن ترغیب بیمه شدگان به ازدواج و فرزندآوری است. 
بیمه شدگان تأمین  اجتماعی در صورت داشتن دو 
سال سابقه بیمه پردازی در هنگام ازدواج اول، هدیه 
ازدواج معادل یک ماه حقوق مبنای کسر حق بیمه 
دریافت می کنند و اگر زن و شــوهر هر دو بیمه شده 
سازمان تأمین  اجتماعی باشند، این هدیه بلاعوض به 

هر دو نفر پرداخت خواهد شد.
بایندریان افزود: بیمه شــدگان برای دریافت کمک 
هزینه ازدواج لازم است شرایط مقرر در ماده ۸۵ قانون 
تأمین اجتماعی را داشته باشند. یکی از شرایط مهم 
برای دریافت این کمک هزینه، وجود ســابقه لازم 
است به نحوی که بیمه شده ظرف ۵ سال قبل از تاریخ 
ازدواج، حداقل به مدت ۷۲۰ روز سابقه کار داشته و 
حق بیمه این مدت از سوی کارفرما پرداخت شده باشد. 
همچنین در تاریخ ازدواج، رابطه استخدامی بیمه شده 
با کارفرما قطع نشده باشد و ازدواج دائم بوده و در دفتر 

رسمی ازدواج ثبت شده باشد.

نحوه دریافت تسهیلات و مجوز مشاغل خانگی 
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی با تشریح جزییات دریافت تسهیلات و مجوز 
مشاغل خانگی از جذب ۹۰ درصد تسهیلات مشاغل 
خانگی توسط استان ها طی سال گذشته خبر داد. در 
حال حاضر مدل کسب و کارهای خانگی در بسیاری از 
کشورها مورد توجه قرار گرفته و شیوه اشتغال خانگی 
و زنجیره اتصال تولیدات خانگی در کشورهای توسعه 
یافته از درون خانه ها و در قالب انعقاد قرارداد کار میان 
واحدهای بزرگ و متوسط تولیدی جریان پیدا کرده 
اســت. بر همین اساس موضوع اشــتغال خانگی به 
عنوان یکی از برنامه های موثر وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در حوزه ایجاد اشتغال در دستور کار قرار 
گرفته است. در راستای حمایت جدی دولت سیزدهم 
از طرح توسعه مشــاغل خانگی، سال گذشته رشد 
۲۰۰ درصدی در صدور مجوزها و پرداخت تسهیلات 
مشاغل خانگی را شاهد بودیم. در همین راستا آزیتا 
همتیان - رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت 
از مشاغل خانگی وزارت کار از صدور ۲۱۸ هزار مجوز 
مشاغل خانگی در سال گذشته خبر داد و گفت: صدور 
این تعداد مجوز، اشتغال ۱۰۳ هزار نفر را در کشور به 

دنبال داشته است.
وی با اشاره به افزایش تسهیلات مشاغل خانگی به 
۴۰۰۰ میلیارد تومان در ســال ۱۴۰۲ گفت: سال 
گذشــته این اعتبار ۳۰۰۰ میلیارد تومان بود که از 
این میزان ۹۰ درصد تسهیلات توسط استان ها جذب 
شده است. همتیان با تشریح جزییات نحوه دریافت 

مجوز مشاغل خانگی و تسهیلات آن اعلام کرد: افراد 
متقاضی با مراجعه به درگاه ملی مجوزهای کسب وکار، 
اطلاعات هویتی و سایر مدارک مربوطه را بارگذاری 

کرده و مجوز را به صورت برخط دریافت می کنند.
وی گفــت: متقاضیان راه اندازی کســب و کارهای 
خانگی نیز برای دریافت تسهیلات باید به سامانه طرح 
ساماندهی و حمایت از مشاغل مراجعه و مراحل ثبت 
نام خود را دنبال کنند که پس از ثبت نام صورت گرفته 
کارشناسان وزارت کار از طرح و مکان اجرای آن بازدید 
کرده و در صورت تأیید، روند پرداخت تسهیلات آغاز 
می شود که این روند در خصوص مجوزهای پشتیبان 
قدری طولانی تر اســت. در حال حاضر دو نوع مجوز 
مستقل و پشتیبان در حوزه مشاغل خانگی وجود دارد 
که مجوز مستقل برای افرادی است که می خواهند 
به طور مستقل فعالیت داشته باشند ولی درخصوص 
مجوزهای پشتیبانی که مدل کارفرمایی است، افراد 
باید کارآفرینی داشته باشند و عده ای را مشغول به 

کار کنند.
سقف تسهیلات پرداختی در حوزه مشاغل خانگی 
مستقل ۱۵۰ میلیون تومان و مشاغل خانگی پشتیبان 
۴ میلیارد تومان به ازای اشتغالزایی برای ۴۰ نفر است 
که تسهیلات به شکل قرض الحســنه و با کارمزد ۴ 
درصد پرداخت می شود. متقاضیان راه اندازی کسب 
و کارهــای خانگی برای دریافت تســهیلات باید به 
سامانه طرح ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی 
به نشانی https://smkh.mcls.gov.ir مراجعه 

و ثبت نام کنند.

محمدمهدی اســماعیلی _ وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی _ با حضور در اجرای ســمفونی حماسی 
»خط شکنان« به رهبری منوچهر صهبایی در تالار 
وحدت که در راستای برنامه های اعلام شده کنگره 
ملی شهدای قم برگزار شــد، به سوالات خبرنگاران 

پاسخ داد.
اسماعیلی در ابتدا در پاسخ به این سوال که زبان هنر 
به ویژه موسیقی در بیان حماسه های تاریخی ما چقدر 
موثر است؟ گفت: در دیداری که رهبر عزیز انقلاب به 
مناسبت کنگره شهدای قم داشتند، چند باری تاکید 
کردند که با استفاده از زبان هنر حماسه بزرگ دفاع 
مقدس و یاد شهدا را گرامی بداریم و ماندگار کنیم. 
همکاران من تلاش کردند با سمفونی »خط شکنان«، 

بخشی از رسالت هنری خود را انجام دهند. 
او ادامه داد: همه بخش هــای فرهنگ و هنر خود را 
مکلف می دانند از ابزار فرهنگ و هنر برای گسترش 
فرهنگ شــهادت، فرهنگ دفاع مقــدس و انقلاب 
اسلامی به نحو شایسته استفاده کنند. چند نوع کار 
هنری دیگر هم به مناسبت بزرگداشت شهدای قم با 
همکاری ستاد بزرگداشت استان قم در بخش های 
فرهنگی و هنری انجام شده که به عقیده من نمونه 
هستند. قرار اســت همین برنامه را در کنگره های 
بزرگداشت شهدای استان های دیگر هم داشته  باشیم. 
پاییز دومین دوره این رویداد را در کنگره شــهدای 
استان همدان داریم که برنامه های ویژه موسیقایی، 

تئاتری و ... برای آن تدارک دیده شــده است. وزیر 
فرهنگ تصریح کرد: به طور کلــی در حال تدارک 
دیدن یک مجموعه بسته فرهنگی و هنری متنوع 
در کنار هر کنگره بزرگداشت استان ها هستیم تا زبان 
هنر را در خدمت نشر معارف دفاع مقدس و انقلاب 

اسلامی قرار دهیم.
او در ادامه در پاسخ به ســوال ایسنا که آیاجشنواره 
فیلم خزر را که قرار اســت با همکاری کشــورهای 
همسایه شمالی ایران برگزار شود، در بخش بین الملل 
جشنواره فجر به انجام برســانید؟ گفت: خیر. این 
جشــنواره به عنوان یک جشنواره مستقل با حضور 
پنج کشور حاشیه دریای خزر برگزار می شود. در سفر 
اخیر به روسیه توافقات آن انجام شد. چند تا برنامه 
مشــترک دیگر هم داریم که مهمترین آن همین 

برنامه خزر است. 
از اســماعیلی همچنین ســوال شــد که از حضور 
ارکســترهای ایرانی در خارج از کشور چه حمایتی 
می شــود؟ پاســخ داد: ارکســتر ملی ما در روسیه 
درخشید و اجراهای آن خیلی مورد توجه قرار گرفت. 
کار مشــترکی بود که نوازندگان روسی هم در کنار 
نوازندگان ارکستر ما در آن برنامه نواختند. قرار شد 
که بتوانیم این کار را مجــددا در هفته فرهنگی در 
تهران ادامه دهیم. ما دست دوستان در بنیاد رودکی 
را برای حمایت از حضور ارکسترها در خارج از کشور 

باز گذاشتیم. چند سمفونی جدید هم در راه است.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: پلتفرم ها و 
سکوهایی که سریال خانگی می سازند اگر سریالی 
ساخته شود که به تحکیم خانواده آسیب بزند کارشان 
جرم است و باید قوه قضائیه برخورد کند. نمی توانیم 
اجازه دهیم هالیوود را در ایران تکرار کنند. باید فیلم ها 
در راستای فرهنگ حجاب و عفاف و تحکیم خانواده 
باشند.اجتماع بزرگ عفاف و حجاب با حضور تعدادی 
پر شــوری از زنان تهرانی در میدان امام حسین)ع( 
برگزار شد.در ابتدای این مراسم دقایقی مراسم با عطر 
آیاتی از کلام الله مجید عطرآگین شد.در ادامه، گروه 
سرودی متشکل از کودکان دختر، لحظاتی را به اجرا 

سروده هایی در پاسداشت حجاب اجرا کردند.
در بخــش دیگری از این مراســم حجت الاســلام 
عبدالحسین خسروپناه -دبیر شورای عالی انقلاب 
فرهنگی- با بیان اینکه حجاب هم یک واجب عقلی 
و شــرعی و هم واجب تجربی و سیاسی است، اظهار 
کرد: حجاب واجب عقلی است چون عقل به ما حکم 
می کند منشــأ تمدن نوین اسلامی تحکیم خانواده 
است و عامل موثر تحکیم خانواده حجاب است. واجب 
شرعی است چون ۲۴ آیه قرآن و صدها روایت درباره 
حجاب و عفاف از خدای سبحان و پیامبر اکرم)ص( و 

اهل بیت)ع( بیان شده است.
دبیر شــورای عالی انقــلاب فرهنگی یادآور شــد: 

واجب تجربی اســت، به این معنا که دنیا نشان داده 
است که هر جامعه با هر مذهبی که حجاب داشته، 
امنیت خانوادگی هم داشته است. وقتی بی فرهنگی، 
بی حجابی و برهنگــی رواج پیدا کنــد به دنبالش 
بی غیرتی هم رواج پیدا خواهد کرد.خسروپناه با طرح 
این ســوال که جامعه غیرعفیف آیا می تواند رشد و 
بالندگی داشته باشد؟، خاطرنشان کرد: آمارها نشان 
می دهد در غرب از هر پنج زن سه زن گرفتار تعرض و 
تجاوز بوده و این معلول برهنگی و بی حیایی است. به 
گفته وی، خیلی از افراد بی حجاب نمی دانند کارشان 

چه آثار سوئی در زندگی خودشان دارد.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی ابراز کرد: حجاب 
واجب سیاسی است، نه فقط اینکه قانون جمهوری 
اسلامی است، دشمنان انقلاب از آغاز تلاش کردند 
این وحدت و انســجام و نقش مردم را در عرصه های 
مختلف کمرنگ و وحدت را از مردم بگیرند.خسروپناه 
با بیان اینکه دشمن امروز در فضای مجازی و رسانه با 
همه ابزارها تلاش می کند حجاب را از مردم بگیرد، 
اظهار کرد: با این اوصاف که حجاب از تمام جهان واجب 
است چه باید کرد؟، پازل بی حجابی چند ضلعی است. 
یک ضلعش امنیتی است، نهادهای امنیتی باید به آن 
بپردازند و دشــمن دنبال این است که با بی حجابی 

امنیت را خدشه دار کند.

ســخنگوی دولت گفت: مــا حامــی و موافق 
هرگونه روش، ســازوکار و فرایندی هستیم که 
به مشارکت حداکثری مردم در انتخابات کمک 
کند. علی بهادری جهرمی با اشاره به موضع دولت 
درباره طرح اصلاح قانــون انتخابات و احتمال 
تناسبی شــدن آن در تهران، اظهار کرد: دولت 
پیش  از این موافقت خــود با کلیت طرح اصلاح 

قانون انتخابات مجلس را اعلام کرده بود.
سخنگوی دولت یادآور شــد: وزارت کشور هم 
در جلســات کمیســیون هایی که دعوت شده 
بود، مشــارکت و همکاری کارشناسی لازم را با 
کمیسیون مجلس و کارگروه ها برای نهایی کردن 

این طرح انجام داد. وی افزود: باید منتظر ماند تا 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام تصمیم گیری 

نهایی را درباره این طرح داشته باشد.
سخنگوی دولت با بیان این که »دولت حامی و 
موافق هرگونه روش، سازوکار و فرایندی است که 
به مشارکت حداکثری مردم در انتخابات کمک 
کند«، تاکید کرد: دولت از هرگونه سازوکاری که 
به نقش آفرینی موثرتر مــردم، ارتقای وضعیت 
حضورشان در فرایندهای انتخاباتی و نمایندگی 
بهتر جایگاه های انتخاباتی از جریان های مختلف 
مردمی و سیاسی و بروز و ظهورشان منجر شود، 

استقبال می کند.

وزیر کشور با اشــاره به حضور بیش از ۵ میلیون 
مهاجر افغانســتانی در ایران، گفت: این مهاجرین 
چالش امنیتی برای ایــران ندارند. احمد وحیدی 
درباره تعــداد مهاجرین افغانســتانی در ایران و 
چگونگی نظارت و ســاماندهی آنهــا، اظهار کرد: 
آمار را نمی توانیم دقیق بگوییــم، ولی برآوردها 
درباره تعداد مهاجرین افغانستانی در ایران بیش 
از ۵ میلیون نفر است. وی ادامه داد: دستگاه های 
امنیتی کنترل ها و نظارت های خاص خود را دارند  
ولی ساماندهی مهاجرین به نظارت بیشتری نیاز 

دارد و امیدواریم سازمان ملی مهاجرت که پیشنهاد 
 داده ایم در مجلس تصویب شود چون ما به ساختار 
قوی تری نیاز داریم. وزیر کشــور در پاسخ به این 
پرســش که آیا این تعداد مهاجرین افغانســتانی 
ممکن اســت چالش امنیتی برای کشــور ایجاد 
کند؟ گفت: نه البته در هر جمیعتی ممکن اســت 
مشــکلات امنیتی وجود داشته باشــد اما به طور 
عمومی دستگاه های اطلاعاتی  چنین گزارشی  به 
ما نداده اند و اگر گزارشی باشد رسیدگی و برخورد 

خواهد شد.

جانشــین نیروی پدافند هوایی ارتش گفت: پدافند 
هوایی بیش از ۳ هزار و ۶۰۰ نقطه پدافندی در کشور 
را تحت پوشش عملیاتی خود قرار داده و تمام تحرکات 
پرنده ها در فراتر از مرزهای کشورمان توسط مرزبانان 
آسمان ایران مورد رصد اطلاعاتی و پایش شبانه روزی 
قرار دارد. امیر علیرضا الهامی با فرماندهان مناطق و 
گروه های پدافندی این نیرو دیدار و در جریان میزان 
آمادگی دفاعی و توان رزم این یگان ها به منظور انجام 

ماموریت های آتی این نیرو قرار گرفت.
جانشین نیروی پدافند هوایی ارتش افزود: به کارگیری 
تجهیزات و صنایع بومی در یــگان های عملیاتی و 
ســازمان رزم پدافند هوایی موجب می شود دشمن 
در بکارگیــری اصل غافلگیری و انجام محاســبات 
دچار خطا، اشتباه و ناکارآمدی بشود. وی گفت: یکی 
از بارزترین شاخصه های ســامانه های بومی پدافند 
هوایی ارتش حفظ توانمندی ها، مزیت ها، خاصیت ها 
و  مشخصه های فنی هوایی منحصر به فردی است که 

در راستای دفاع همه جانبه مثمر ثمر واقع می شود.
امیر الهامی بیان کرد: پدافند هوایی بیش از ۳ هزار و 
۶۰۰ نقطه پدافندی در کشور را تحت پوشش عملیاتی 
دقیق خود دارد و تمامی تحرکات پرنده ها در فراتر از 
مرزهای کشورمان توسط مرزبانان آسمان ایران مورد 

رصد اطلاعاتی و پایش شبانه روزی قرار دارد.

وی با اشاره به اینکه راهبرد پدافند هوایی ارتش ایجاد 
امنیت پایدار و صمیمی میان کشورهای منطقه است، 
ادامه داد: حفظ امنیــت و آرامش مرزهای هوایی در 
اولویت است. جانشین نیروی پدافند هوایی ارتش با 
تاکید بر اینکه اولین ضربه و سیلی به دشمن را پدافند 
هوایی می زند، خاطرنشــان کرد: پیشرفت، رشد و 
تعالی پدافند هوایی ارتش موجب شده کشورمان در 
زمینه ارتقای علوم پدافندی در حوزه طراحی و تولید 
سامانه های پهپادی، راداری و موشکی جز چند کشور 

برتر دنیا محسوب شود.
امیر الهامی با بیان اینکه اولین و مهم ترین وظیفه پدافند 
هوایی مقابله با ورود غیر مجاز هر پرنده به حریم هوایی 
کشورمان است، تاکید کرد: امنیت تمامی پروازهای 
داخلی، جنگنده های نیروهای مسلح، بالگردهای نظامی 
و اورژانس،) ترانســفر( پروازهای عبوری مسافربری و 
تجاری خارجی و... بخشی از تلاش های شبانه روزی 
مجموعه عملیاتی پدافند است که شاید ملت شریف 
کشورمان کمتر در خصوص این وظیفه بسیار ارزشمند 
و خطیر پدافند اطلاعات، آشنایی و آگاهی داشته باشند.  
در پایان این دیدار، فرماندهان مناطق ۹گانه پدافندی 
به ارائه گزارش در خصــوص آخرین وضعیت آمادگی 
 و تجهیز عملیاتی یگان خود متناســب با تهدیدات و 

چالش های احتمالی پرداختند.

شروط بهره مندی بیمه شدگان از »هدیه ازدواج«

کشف بیش از 4 میلیون واحد انواع ارز توسط پلیس

دولت حامی نقش آفرینی موثرتر مردم در انتخابات است

مهاجرین افغانستانی چالش امنیتی برای ایران ندارند

تحرکات همه پرنده ها را فراتر از مرزها رصد می کنیم

سياسیفرهنگی 

وزیر ارشاد: چند سمفونی جدید هم در راه است

حجاب در مدارس و دانشگاه ها تبیین شود



اقتصاد2
ایران

مالیات جدیــد در انتظار باغ 
ویلاهای غیرمجاز

شهرداری ها مکلف شــدند ظرف ۱۵ روز از 
تاریخ اســتعلام وضعیت مجاز یــا غیر مجاز 
بودن باغ ویلاها را به ســازمان امور مالیاتی 
اعلام کرده و بر این اســاس باغ ویلاهای غیر 
 مجاز مشــمول ۲ برابر مالیــات باغ ویلاهای

 مجاز می باشند.
آییــن نامه اجرایــی بند ع تبصــره 6 قانون 
بودجه ســال ۱40۲ ) مصــوب 4/ 4/ ۱40۲ 
هیأت وزیــران ( ابلاغ شــد. بر این اســاس 
رونــد مطالبه مالیــات از زمین هــای فاقد 
اعیانــی دارای کاربری مســکونی، اداری و 
تجاری، خانه های مجلــل ) لوکس ( ) اعم از 
مســتغلات، آپارتمان و ویلا ( و باغ ویلاها به 
ارزش بیش از ۲0 میلیارد تومان مشــخص 
شد. طبق قانون مالیات ســالیانه خانه های 
لوکس و باغ ویلاها نســبت به مــازاد ارزش 
 بیــش از ۲0 میلیــارد  تومــان ۲ در هــزار 

می باشد.
بر اســاس تبصره ۲ مــاده 4 مصوبه هییت 
دولــت شــهرداریها مکلــف شــدند ظرف 
۱۵ روز از تاریــخ اســتعلام وضعیــت مجاز 
یا غیر مجاز بــودن باغ ویلاها را به ســازمان 
امــور مالیاتی اعــلام کنند. بر اســاس ماده 
۵ ایــن مصوبــه  بــاغ ویلاهای غیــر مجاز، 
 مشــمول ۲ برابر مالیات بــاغ ویلاهای مجاز

می باشند.

رشد تولید تایر در بهار ۱۴۰۲
کارخانجــات و شــرکت های تولیدکننــده 
تایر موفق شــدند از ابتدای ســال ۱40۲ تا 
پایان خــرداد 6۵ هزار و ۳۵۳ تــن انواع تایر 
تولید کنند که در هم سنجی با پارسال رشد 
چهار درصدی نشــان می دهــد. این میزان 
تولید مشــتمل بر 6 میلیــون و ۱4۵ هزار و 
۲۱ تن انواع تایــر بایاس و رادیال ســواری، 
وانتی، باری اتوبوسی، کشــاورزی، راه سازی 
و صنعتــی اســت. در این مــدت 4۱ هزار و 
۱40 تن تایر بایاس و رادیال ســواری تولید 
شــد که حاکی از رشــد پنج درصدی است. 
با توجه به آمارها، تولید تایر ســواری حدود 
 6۳ درصــد از مجمــوع تولید تایرســازان

 را تشکیل می دهد.
در این مدت فقط ۱۹ تن تایر سواری بایاس 
تولید شد که در مقایسه با 4۱ هزار و ۱۲۱ تن 
تایر ســواری رادیال، افت چشمگیری نشان 
می دهد. در سه ماهه نخست امسال تایرسازان 
پنج هزار و ۹۵۲ تن تایر وانتی بایاس و رادیال 
تولید کردند که نشان دهنده رشد 6 درصدی 

است.
در این میان تولید تایر وانتــی بایاس با افت 
۱۳ درصــدی و تایــر وانتی رادیال با رشــد 
۱0۸ درصدی در هم سنجی با پارسال همراه 
شد. تا پایان خرداد امســال، تولید تایر باری 
اتوبوســی با رشد ســه درصدی همراه شد و 
به ۱۲ هزار و ۵06 تن رســید. در مقایسه با 
مدت مشــابه سال گذشــته، تولید تایرهای 
بایاس این دســته با کاهــش ۱0 درصدی و 
رادیال با رشــد ۱۳ درصدی همراه شد. نکته 
بــارز در این آمارها، کاهش شــدید ســهم 
تایرهای بایاس اســت که به نظر می رسد با 
توجه به فناوری قدیمی این دسته از تایرها، 
 تمایل شــرکت ها برای تولیــد آنها کاهش 

یافته است.
در تولید لاســتیک های بایــاس که فناوری 
قدیمی دارنــد، از الیاف و رشــته های نخی 
اســتفاده شــده و در تولید لاســتیک های 
رادیال از رشته های سیمی استفاده می شود. 
تا پایان خرداد همچنین چهــار هزار و 4۳6 
تن تایر کشــاورزی )افت هشت درصدی( و 
یک هزار و ۳۱۹ تن تایر راه ســازی و صنعتی 
 )رشــد 4۷ درصدی( از ســوی کارخانجات 

تولید شد.
برپایه این آمارها، در بهار امســال چهار هزار 
و ۲۸۱ تن تایر دوچرخه و موتور )افت ســه 
درصدی( و ۲ هزار و 46 تن تیوب )بدون تغییر( 
تولید شد. همچنین شــرکت های یاد شده 
توانســتند یک هزار و 6۷۳ تن فلپ، تســمه 
نقاله، شیلنگ و غیره تولید کنند. صنعت تایر 
متشکل از ۱۲ واحد تولیدی است که در سال 
جاری یک واحد جدیــد به این صنعت اضافه 
شــد. مجموع تولید کارخانجــات عضو این 
انجمن سالیانه حدود ۳00 هزار تن است، در 
حالی که نیاز کشور سالیانه بین 400 تا 4۵0 

هزار تن است.

اخبار

رئیس کل بانــک مرکزی، 
پایبندی بانک هــا بر نرخ 
سود سپرده  مصوب شورای 
پول و اعتبار را مهم دانست 
و گفت: بانک هایی که این 
موضوع را رعایت نکنند حتی یک بانک، بقیه را وارد 
رقابت غلط می کند، بــه همین دلیل هر بانکی این 
مصوبه را رعایت نکند، به هیات انتظامی  معرفی و با 

سخت ترین شرایط با آنها برخورد می  شود.
به گزارش بانک مرکــزی، »محمدرضا فرزین« در 
دیدار دوره ای خود با مدیران عامل بانک ها با تاکید 
بر اینکه در اجرای مصوبه نرخ ســود ســپرده ها و 
تسهیلات با هیچ کس رو دربایستی نداریم، تصریح 
کرد: نرخ های سود کنونی، نرخ های خوبی است و 
اگر بانک ها بر این اســاس کار کنند مشکلی پیش 
نمی آید. براســاس گزارش هــای دریافتی برخی 
بانک ها به نرخ های مصوب پایبند نیســتند و آن را 
رعایت نمی کنند. براین اســاس هر بانکی رعایت 
نکند حتما به هیات انتظامی  بانکی معرفی و با آنها 

برخورد می شود.
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: موضوع دیگری 
که به ما گزارش شده است اعطای تسهیلات در شعب 
بانکی، منوط به سپرده گذاری است. اینکه مشتری 
باید براساس گردش حسابش مورد ارزیابی قرار گیرد 
این موضوع یک اصل بانکداری است، اما اینکه ارائه 
تسهیلات را منوط به سپرده گذاری کنند گزارشی 
است که به بانک مرکزی رســیده و مدیران عامل 
بانک ها حتما باید جلوی این موضوع را هم در شعب 

بگیرند و قانون را رعایت کنند.
فرزین تصریح کرد: دو موضوع فــوق را از معاونت 
نظارت بانک مرکزی خواســته ام تا مجدداً بررسی 
و گزارش آن را در روزهای آینده به بنده ارائه دهد، 

در صورت تخلف، با هیئت مدیره آن بانک برخورد 
خواهیم کرد. بر اساس این گزارش، طبق بخشنامه 
بانک مرکزی که ۱0 بهمن ســال ۱40۱ به شبکه 
بانکی ابلاغ شد، سقف نرخ سود علی الحساب سالانه 
سپرده های ســرمایه گذاری مدت دار به این شرح 

است:
سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی پنج درصد، 
سپرده ســرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه سه ماهه 
۱۲ درصــد، ســپرده ســرمایه گذاری کوتاه مدت 
ویژه شــش ماهه ۱۷ درصد، سپرده سرمایه گذاری 
بلندمدت با سررســید یــک ســال ۲0.۵ درصد، 
سپرده سرمایه گذاری بلندمدت با سررسید ۲ سال 
۲۱.۵ درصد و سپرده ســرمایه گذاری بلندمدت با 
سررسید سه سال ۲۲.۵ درصد است. ضمناً نرخ سود 
تسهیلات عقود غیرمشارکتی بانک ها و موسسات 
اعتباری غیربانکی حداکثر ۲۳ درصد و نرخ سود مورد 

انتظار عقود مشارکتی قابل درج در قرارداد در بانک 
ها و موسسات اعتباری غیربانکی با مشتری معادل 

۲۳ درصد تعیین شد.

تثبیت اقتصادی؛ لازمه دستیابی به رشد 
اقتصادی

رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به سیاست های 
اقتصادی در دستور کار بانک مرکزی و دولت تصریح 
کرد: باید با تلاش و همکاری یکدیگر این سیاست ها 
را در اقتصاد کشورمان پیاده سازی و محقق کنیم. 
در سال گذشته پس از یک دوره تورم بالا به همراه 
افزایش ارز مواجه بودیم که این امر روی انتظارات 
تورمی  نیز تأثیر گذاشت و این انتظارات سال گذشته 

به دلایل اقتصادی و سیاسی تشدید شد.
وی افزود: در ســال جدید، سیاستی را تحت عنوان 
سیاســت تثبیت اتخاذ کردیم که محور اصلی آن 

کنترل پول و ارز است؛ چرا که معتقدیم اگر این دو 
متغیر کنترل شــود؛ آنگاه می توانیم آرامشی را در 
بازارها برقرار کنیم و با عملکردی که به وجود می آید 

انتظارات تورمی  نیز اصلاح می شود.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: در فصل 
بهار امسال نسبتاً توانستیم ارز را مهار کنیم و آرامشی 
در بازار ارز به وجود بیاید. در سیاست های پولی نیز 
تقریباً توانستیم نرخ رشد نقدینگی را کاهش دهیم 
و این نرخ پس از سال ها مجدد به کانال ۲0 درصد 
بازگشته است که این مهم دستاورد بزرگی به حساب 
می آید؛ البته این امر نشانه همکاری دولت نیز هست. 
فرزین گفــت: در زمینه سیاســت پولی، همچنان 
ضروری است سیاست کنترل ترازنامه ای ادامه یابد؛ 
چرا که این مهم در کنترل نرخ نقدینگی موثر است.

وی امســال را ســال رکود جهانی دانست و گفت: 
همانگونه که پیش بینی می کردیم، امســال سال 
رکود در جهان است؛ چرا که نرخ رشد چین و غرب 
کاهش می یابد و دائماً کاهش محسوســی در نرخ 
رشد جهانی دیده می شود که باعث کاهش قیمت 
نفت، محصولات پتروشــیمی  و ســایر محصولات 
وارداتی می شــود و آخرین آمار گمــرک نیز موید 
این کاهش اســت. بنابراین به دلیــل اینکه چنین 
کاهشی برای ما قابل پیش بینی بود که ارز را براساس 

پیش بینی هایمان اختصاص دهیم.
فرزین با بیان اینکه بازار ارز به سمت ثبات در حال 
حرکت است، خاطرنشان کرد: با این حال همچنان 
باید احتیاط و مراقبت های لازم را برای پایداری بازار 
مدنظر داشت. اما فعالیت های سیاست گذار اقتصادی 
و کمک های سیاست های خارجی، بازار را به سمت 
ثبات سوق داده و امید اســت این ثبات در تابستان 
نیز ادامه یابد؛ چراکه معمولاً در تابستان نوساناتی 
اتفاق می افتد. البته در صورتی که این ثبات همچنان 
ادامه یابد پیش بینی می کنیم در برخی بخش ها و 

بازارهای دارایی روند کاهشی ادامه یابد.

برخی بانک ها به نرخ های مصوب پایبند نیستند

الزام رعایت نرخ سود قانونی
حرکت بازار ارز به سمت ثبات

۳ خودروی ایرانی در کنیا عرضه 
می شود

مدیرعامــل ســایپا از ورود محصــولات ایــن 
خودروسازی به بازار خودروی کنیا خبر داد. محمد 
علی تیموری، مدیرعامل سایپا  که همراه رئیس 
جمهوری به کنیا سفر کرده، در حاشیه مراسمی 
با اشــاره به اینکه در این دولت رویکرد صادارت 
محور وجود داد، گفت: سایپا نیز در همین راستا 

در بازارهای هدف مد نظر دولت فعال شده است.
وی از عرضه نیسان با فرمان راست به عنوان نمونه 
در کنیا خبر داد و گفت: به زودی ون را نیز عرضه 
خواهیم کرد و ساینا سی ان جی و ال پی جی نیز 
عرضه خواهند شد. تیموری از این سه محصول به 
عنوان محصولات تجاری سایپا نام برد و گفت: این 

محصولات حمل و نقل عمومی حساب می شوند.

صندوق درآمــد از خانه های 
خالی، تقریبا خالی

اخذ مالیات از خانه های خالی یکی از منابع درآمدی 
دولت اســت اما تاکنون عایدی چشم گیری در 
پی نداشته و شناســایی این خانه ها همچنان با 

چالش هایی مواجه است.
بر اساس قانون مالیات خانه های خالی، اگر واحد 
مسکونی در شهرهای بالای ۱00 هزار نفر بیش 
از ۱۲0 روز خالی از سکنه باشد،  مشمول مالیات 
می شــود و به ازای هر ماه بیــش از زمان مذکور، 
ماهانه مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد 
اجاره به شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر 
مالیات متعلقه، سال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات 
متعلقه و سال سوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات 

متعلقه خواهد شد.  
وظیفه شناسایی خانه های خالی بر عهده وزارت 
راه و شهرسازی از طریق سامانه املاک و اسکان 
گذاشته شده است که این وزارتخانه با راه اندازی 
سامانه املاک و اســکان نسبت به ثبت اطلاعات 
ســکونتی افراد اقدام کرد و کسانی که در مهلت 
تعیین شده نتوانستند این اطلاعات را ثبت کنند، 
خانه آن ها به عنوان خاله خالی به ســازمان امور 
مالیاتی از سوی وزارت راه و شهرسازی معرفی شد.
به طور کلی در فاز نخســت حدود ۵۱۵ هزار واحد 
خالی شناسایی شده بود که تعداد آن بعد از اصلاح 
و پالایش کمتر شد؛ در این راستا بر اساس اطلاعات 
ســال ۱400 اســت، حدود 6۳ هــزار خانه خالی 
شناسایی و برای مالکین این خانه ها برگه مطالبات 
مالیاتی صادر شده است. با این حال امارها حاکی از 
آن است که دولت در سه ماه نخست سال جاری فقط  
یک میلیارد و 4۸۹ میلیون تومان مالیات از محل 
خانه های خالی کسب کرده است. این درحالی است 
که آن طور که دولت در قانون بودجه ســال جاری 
پیش بینی کرده، قرار اســت از خانه های مسکونی 
خالی از سکنه ۲000 میلیارد تومان مالیات اخذ کند.

رکورد مصرف برق شبانه هم 
شکسته شد

سخنگوی صنعت برق گفت: پس از شکسته شدن 
رکورد تاریخی مصرف برق روزانه در روز دوشنبه 
)۱۹ تیر(، رکورد مصرف برق شبانه هم شکسته 
شد. به گزارش شرکت مدیریت شبکه برق ایران، 
مصطفی رجبی مشهدی اظهار داشت: در مصرف 
برق کشور به نصاب جدیدی رسیدیم و اوج مصرف 
برق به عدد 6۸ هزار و یک مگاوات رسید که عدد 

بسیار بزرگی است.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران گفت: 
پس از ثبت رکورد افزایش مصرف برق در اوج بار 
روزانه که از ساعت ۱۱ تا ۱۷ است، رکورد مصرف 
برق کشــور در زمان اوج بار شبانه یعنی از ساعت 
۲0 تا ۲۳ نیز شکسته شــد و با ثبت عدد 6۸ هزار 
و یک مگاوات، از رکورد قبلی سال گذشته که 6۲ 
هزار و ۷۷6 مگاوات بود نیز عبور کردیم. سخنگوی 
صنعت برق تصریح کرد: با وجود شرایط سخت، 
شبکه سراسری پایدار است و برق همه مشترکان 
نیز تأمین شده است. وی ادامه داد: این افزایش پنج 
هزار و 600 مگاواتی معادل مصرف برق استان های 
هرمزگان و کرمان اســت و رشد نزدیک به هفت 
درصد را نشان می دهد. رجبی مشهدی گفت: از 
مردم درخواست می شــود در ساعت های اوج بار 
شبانه که از ساعت ۲0 تا ۲۳ شب است همراهی 
لازم را با صنعت برق داشته باشند تا بتوانیم برق 

پایدار را برای همه هموطنان تأمین کنیم.
وی با بیــان اینکه مردم از اســتفاده روشــنایی 
غیرضروری و لامپ های پر مصرف پرهیز کنند، 
گفت: خاموش کردن لامپ های اضافی یا استفاده 
نکردن از وسایل برقی پرُمصرف مثل اتو، ماشین 
لباسشویی و ظرفشویی در ساعت های اوج مصرف، 
کمک مؤثــری به مدیریت مصــرف برق و حتی 

دریافت قبض رایگان یا بستانکار خواهد کرد.

اخبار
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معاون تجارت و خدمــات وزارت صمت گفت: 
اگر صنعتی داریم باید بتوانیم کل شــبکه بازار 
آن را ایجاد کنیم این یعنی درآمد و شغل بیشتر، 
صنایع کوچک به صورت خوشه ای ایجاد شده و 

بیشترین اشتغال را دارد.
علیرضا شــاه میرزایی در آئین نکوداشــت روز 
صنعت و معدن لرستان که در سالن آمفی تئاتر 
اتاق بازرگانی اســتان برگزار شــد، اظهار کرد: 
یکی از مباحثی که وزیر تأکید داشــتند بخش 
خصوصی و مباحث رقابتی بود که نیاز دارد ابتدا 
فضای رقابتی و زمینه حضور بخش خصوصی به 

حد ایده آل خود برسد.
وی ادامه داد: با وجود این حجم سرمایه گذاری ها 
و موقعیت استان چرا مشــکل شغل هنوز حل 
نشده است، ما باید بتوانیم زنجیره ها را تکمیل 
کنیم. شــاه میرزایی ادامه داد: کلمه صنعت و 
تولید شامل خدمات نیز می شود، این زنجیره را 

نمی شود از هم تفکیک کرد.
معاون وزیر صمت افزود: اگر صنعتی داریم باید 

بتوانیم کل شبکه بازار آن را ایجاد کنیم این یعنی 
درآمد و شغل بیشتر، صنایع کوچک به صورت 
خوشه ای ایجاد شده و بیشترین اشتغال را دارد. 
وی تأکید کرد: در حوزه اصناف می توانیم شغل 

زیادی ایجاد کنیم.
شــاه میرزایی بیان کرد: آنچیزی که در اقتصاد 
غیر مولد است این است که ملک، طلا یا چیزی 
بخریم که گران شــود و در ایــن زمینه بانک ها 
باید روی سرمایه گذاری های مولد تمرکز کنند. 
معاون تجارت و خدمــات وزارت صمت تصریح 
کرد: تا زمانی که تأمیــن مالی زنجیره ای بخش 
مولد از غیر مولد جدا نشــود مشــکل تولید را 

خواهیم داشت.
وی بیان کرد: وقتی می بینیم این همه انرژی در 
لرستان وجود دارد قطعاً نتیجه حتمی دارد که 
به برکت خون شهیدان و ایمانی که در مردم این 
به نتیجه خوبی در حوزه اقتصادی و ارتقاء درآمد 
 و دستمزد مردم و حل مسئله بیکاری خواهیم 

داشت.

تا تاریخ ۱۷ تیر  امسال، ۱0 هزار و 4۷۷ دفاتر مشاور 
املاک در ۲۵ استان مورد بازرسی قرار گرفت که از این 
تعداد، ۱04۱ دفتر مشاور املاکِ متخلف، شناسایی و 
پلمب شد. بر اساس اطلاعات رســیده از وزارت راه و 
شهرسازی در راستای ساماندهی بازار اجاره و خرید و 
فروش مسکن، طرح بازرسی از بنگاه های مشاور املاک 

در دستور کار قرار گرفته است.
بر اساس این اطلاعات، تا تاریخ ۱۷ تیر  سال جاری، ۱0 
هزار و 4۷۷ بنگاه مشاور املاک در ۲۵ استان کشور 
مورد بازرسی قرار گرفتند و از این تعداد ۱04۱ بنگاه 
مشاور املاک متخلف شناسایی شده و پلمب شدند. بر 
اساس آمار یاد شده، بنگاه های مشاور املاک متخلف 
علاوه بر پلمب به میزان 6۷ میلیارد و ۹۷0 میلیون 

تومان نیز جریمه تعزیراتی نقدی شدند.
اســتان های ایلام، آذربایجان شــرقی، چهارمحال 
و بختیاری، سمنان، کردســتان و کهگیلویه و بویر 
احمد جزء استان هایی هستند که هنوز دفاتر مشاور 
املاک در آن ها مورد بازرســی قرار نگرفته است. در 
این راســتا، محمد مهدی یاری، کارشناس حقوقی 

گفت: بی توجهی به وضعیت صنف مشاوران املاک در 
سال های اخیر یکی از عوامل نابه سامانی بازار مسکن 
بوده است. براساس اسناد تاریخی اولین معامله قانونی 
ثبت شده در ایران به سال ۱۳0۲ باز می گردد اما پیش 
از آن نیز در دورن مشروطه و ســال ۱۲۹0 هجری 
قانونی تحت عنوان »قانون ثبت اســناد و دفتر راکد 
کل« در حوزه های محاکم ابتدایی وزارت عدلیه وقت 
تاسیس شد. در واقع هیچکدام از قوانین بالا لازم الاجر 
نبودند تا در سال ۱۳۱0 شمسی قانون ثبت اجباری یا 

عمومی تصویب شد.
قوانین ثبت املاک و مستغلات هرچند که الزام آور 
باشد اما بدون دخالت مشاوران املاک نمی تواند به 
نتیجه برسد. زیرا مرجع مناسبی برای انجام معاملات 
و ثبت و ضبط آن موجود نخواهد بود و برآورد می شود، 
همزمان با ثبت رسمی املاک و مستغلات بنگاه های 
مشــاور املاک هم فعالیت خود را شــروع کرده اند. 
به گفته کارشناسان نپذیرفتن مسئولیت معامله و 
اتفاقات میان خریدار و فروشــنده مسکن، از جمله 

نارضایتی های مردم از دفاتر مشاور املاک است.

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
۱۵00 تعاونی مسکن در ایران وجود دارد که عمدتاً موفق 
هستند و می توانند روند اجرای طرح نهضت ملیّ مسکن 
را سرعت بخشند. »مهدی مسکنی« معاون امور تعاون 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در آیین آغاز عملیات 
اجرایی طرح 4۸6 واحدی منطقه گله  بن شهرســتان 
ساری با اشاره به ساخت ۲ میلیون و ۲۲00 هزار واحد 
مسکن در شش سال اخیر گفت: ۱۵00 تعاونی مسکن 
در ایران وجود دارد که عمدتاً موفق هستند و می توانند 

روند اجرای طرح نهضت ملیّ مسکن را سرعت بخشند.
مسکنی از مشارکت ســاخت 400 هزار واحدی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی بــرای اجرای این طرح خبر 
داد و گفت: کاهش سود بانکی و افزایش سهم تسهیلات 
از اقدامــات مؤثــر دولت در اجــرای این طرح اســت. 
»محمودحسینی پور« استاندار مازندران هم در این مراسم 

گفت: دستگاه های دولتی موظف هستند پیش از اینکه ما 
به سراغ آن ها برویم خود زمین هایی را که مناسب ساخت 
مسکن هســتند را در اختیار اجرای طرح های ساخت 
مسکن قرار دهند. وی با بیان اینکه تاکنون ۳۷۲ هکتار 
زمین برای ۲۲۱۹0 متقاضی طرح نهضت ملیّ مسکن در 
استان تأمین شده است، گفت: سهمیه مازندران از اجرای 
طرح نهضت ملیّ ساخت 4 میلیون مسکن، ۱۵۵ هزار و 
۸00 واحد مسکونی است. استاندار مازندران از حمایت 
دولت از انبوه سازان خبر داد و افزود: محدودیت زمین نباید 
سرعت ساخت و ساز مسکن را کُند نماید و باید با تعامل، 
همراهی و همکاری همه دستگاه های متولی روند ساخت 
مسکن در استان شتاب پیدا کند. حسینی پور، بافت فعلی 
مرکز استان را مناسب ندانست و گفت: بافت های فرسوده 
شهری هرچه سریع تر باید متولد شوند و چهره ای مناسب 

برای مرکز استان شکل گیرد.

دادستان تهران از چهار واحد صنعتی بخش نصیرآباد 
بازدیــد و از نزدیک بــا مدیــران و صنعتگــران این 
مجموعه های صنعتی گفت وگو کرد و گفت: تدابیری 
اتخاذ شد تا برای جلوگیری از توقف فعالیت واحدهای 
تولیدی و پرداخت بدهی این مجموعه ها به شرکت برق، 

مهلت یک ماهه داده شود.
علی صالحی گفت: پس از بازدید از چهار واحد صنعتی 
بخش نصیرآباد، جلســه ای برگزار شــد و صنعتگران 
مشــکلات خود را مطرح کردند. قطعی بــرق یکی از 
مشکلات این واحدها اســت که در صورت ادامه آسیب 
زیادی به قطعات صنعتی خواهد زد و در این جلسه مقرر 

شد برای این کار برنامه ریزی شود.
دادستان تهران تصریح کرد: مقرر شــد اراضی واگذار 
شده از سوی مسکن و شهرسازی به شرکت شهرک های 
صنعتی در قالب تهاتر، انجام و در خصوص اراضی مورد 

اختلاف، کارشناس مورد وثوق طرفین، جانمایی و محل 
استقرار را مشخص و حل اختلاف کند.

وی افزود: در این جلسه تاکید شد تا با تبیین و تشریح 
دقیق اراضی که اختلاف در مالکیت آن ها در شورای عالی 
ثبت مطرح است از ناحیه این دادستانی با  سازمان ثبت 
اسناد و املاک کشور مکاتبه و در فرایند رسیدگی تسریع 
شود. صالحی ادامه داد: در ادامه مقرر شد تا برای مدیریت 
مصرف برق، زمان تعیین شــده مورد توافق شــرکت 
شهرک ها و اداره برق، همچنان ادامه یابد و در این برنامه 

ریزی خللی صورت نگیرد.
دادستان تهران با تأکید بر حمایت حداکثری از تحقق 
شعار سال و اجرای منویات مقام معظم رهبری، گفت: 
تدابیری اتخاذ شــد تا برای جلوگیری از توقف فعالیت 
واحدهای تولیدی و پرداخت بدهی این مجموعه ها به 

شرکت برق، مهلت یک ماهه داده شود.

پلمب 1041 بنگاه مشاور املاک متخلف در 25 استانصنایع کوچک بیشترین اشتغال را دارند

فرصت یک ماهه واحدهای تولیدی برای پرداخت بدهی برقسرعت دهی به طرح نهضت مسکن با 1500 تعاونی

شایلی قرائی 
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چشم انداز نرخ ارز 
علی قنبری، اقتصاددان

به دلیل فرسایشی شدن مذاکرات و باز بودن این پرونده همچنان اقتصاد ایران غیرقابل پیش بینی است. اگر توان پیش بینی وقایع سیاسی وجود داشت شاید می توانستیم با اطمینان بیشتری درباره آینده صحبت 
کنیم. امروز نرخ ارز و ثبات قیمت آن بستگی به شرایط سیاسی دارد. در صورتی که شرایط سیاسی مثبت باشد بازار ارز نیز از این شرایط تبعیت خواهد کرد. در غیر این صورت در شرایط فعلی شاهد هستیم که نرخ ارز 

بالا بوده و آینده آقتصاد نیز غیرقابل پیش بینی است. 
هرچند مشکل اقتصاد ایران پیش بینی قیمت ارز نیست. مشکل این است که این اقتصاد غیر قابل پیش بینی شده است. در حقیقت هر اتفاق مثبتی منوط به اتفاقاتی است که رخ دادنش از حوزه اختیارات ما خارج است. 

این شرایط برای هر کشوری نامناسب است و برای ایران نیز چنین است.
در حال حاضر عرضه ارز در کشور با مشکل جدی مواجه است. بخش بزرگی از آن به دلیل محدودیت هایی است که برخی از کشورها بر علیه ایران وضع کردند. فروش نفت، تحریم ها، بحث اف ای تی اف تنها بخشی از 

این محدودیت ها هستند که باعث شده است سیاست گذاران نتوانند نیاز ارزی مردم تامین کنند. بنابراین طبیعی است که روند تقاضا بیشتر شود.
ارز قبل از آنکه تابع مسایل اقتصادی باشد، تابع مسایل مسایل است. چرا که مسایل سیاسی برای نمونه برجام مانعی برای گسترش ارز در ایران شده است. همچنین جلوگیری از برگشت پول های ایران، همه مسایلی 

هستند که سیاست ایجاد کرده است.
در شرایط فعلی بازارها دیگر به اخبار مثبت واکنش چنانی نشان نمی دهند.اما به واسطه شنیدن هر خبری منفی دستخوش روند افزایش قیمت می شوند. دست بازارساز بسته است، طبیعتا نمی تواند در حد تقاضا ارز 

به بازار تزریق کند. در نتیجه نمی توان به طور قطع رقمی یا محدوده ای را برای نرخ ارز مشخص کرد.



3 بازار

با وجود اینکه نرخ هر کیلوگرم شــکر در اوخر اردیبهشت ماه سال 
جاری افزایش یافــت و از ۱۵هزار و ۵۰۰ تومان بــه ۲۸هزار تومان 
تغییر کرد، اما نرخ های مصوب رعایت نمی شود و بر اساس مشاهدات 

میدانی ۳۲ تا ۳۷ هزار تومان به فروش می رسد.
با وجود اینکه قیمت شکر در اردیبهشت ماه سال جاری به یک باره 
از هر کیلوگــرم ۱۵ هزار و ۵۰۰ تومــان به ۲۸ هــزار تومان )نرخ 
خرده فروشــی( رســید اما این نرخ در بازار رعایت نمی شــود و هر 
کیلوگرم شکر ســفید به صورت فله در بازار ۳۲ تا 4۰ هزار تومان به 

فروش می رسد.

با وجود حمایت های دولت برای واردات تولید این محصول، قرارگیری 
در دســته کالاهای اساسی کالاهای اساســی و تعیین نرخ مالیات 
یک درصدی اما این تلاش ها برای فروش شکر با قیمت مناسب راه به 
جایی نبرده است. گزارش های میدانی نشان می دهد علاوه بر عدم 
رعایت نرخ مصوب شکر در فروش به صورت فله، در فروش به صورت 
بسته بندی نیز قیمت های مصوب رعایت نمی شود به طوری که شکر 
بســته بندی ۷۰۰گرمی 44 هزار و ۷۰۰ تومان، یک کیلوگرمی ۳۷ 
هزار تومان و شــکر با وزن ۲.۷ کیلوگرمی 9۷ هزار و ۲۰۰ تومان به 

فروش می رسد.

از نــکات جالــب توجه در ایــن خصــوص عرضه محدود شــکر 
بسته بندی شــده با وزن 9۰۰گرمی اســت که نرخ مصوب دارد؛ و 
شرکت های بسته بندی شــکر با تغییر وزن، این محصول را با نرخ 

دلخواه خود به فروش می رسانند.
بنابراین گــزارش موضوع گران فروشــی شــکر را از وزارت جهاد 
کشــاورزی، بازرســی و نظارت بر کالای اساســی این وزارتخانه و 
انجمن صنفــی کارخانه های قند و شــکر ایــران پیگیری به عمل 
 آمد اما تــا این لحظه نتیجه ای نداشــت و حاضر به اطلاع رســانی 

دراین باره نشدند.

بازار خودروها همچنان در مســیر نزولی حرکت می کند، به طوری 
که دیروز اغلب خودروها شــاهد کاهش قیمــت ۵ میلیون تومانی 
بودند. بررسی روند بازار خودرو، از کاهش ۵ میلیون تومانی قیمت ها 
حکایــت دارد. گزارش های میدانی حاکی از آن اســت که در حال 
حاضر پراید SE ۱۵۱ مدل ۱4۰۲ در بازار خودرو ۲۳۶ میلیون تومان 
قیمت دارد. مدل ۱4۰۱ این خــودرو به قیمت ۲۶۰ میلیون تومان 

به فروش می رود.
در همین حال قیمت پژو ۲۰۶ تیپ ۳ پانوراما مدل ۱4۰۲ در بازار به 

قیمت ۵۵۰ میلیون تومان رسیده است. پژو ۲۰۶ تیپ دو مدل ۱4۰۱ 
اما با کاهش ۵ میلیون تومانی در بازار به قیمت 49۰ میلیون تومان 
رسیده است. در این میان، قیمت پژو۲۰۷ دنده ای مدل ۱4۰۲ هم 
در بازار ۵ میلیون تومان کاهش پیدا کرده است. در حال حاضر این 
 TU۵P خودرو ۶۲۰ میلیون تومان قیمت دارد. پژو۲۰۷ اتوماتیک
نیز در بازار به حدود ۸۳۰ میلیون تومان رســیده اســت. پژوپارس 
XU۷P مدل ۱4۰۲ هم با کاهش ۵ میلیون تومانی، در بازار به قیمت 

۵۱۰ میلیون تومان به فروش می رود.

گزارش های میدانی حاکی از آن است که تارا اتوماتیک مدل ۱4۰۲ 
در بازار ۸۱۵ میلیون تومان قیمت دارد. تارا اتوماتیک مدل ۱4۰۱ 
طی ۲4 ساعت گذشته ۵ میلیون تومان ارزان شده و به قیمت ۷9۰ 

میلیون تومان رسیده است.
بنا به این گزارش، تیبا صندوقــدار SX بنزینی ندل ۱4۰۱ طی ۲4 
ساعت گذشــته در بازار ۵ میلیون تومان کاهش قیمت داشت و به 
قیمت ۳۲۰ میلیون تومان فروخته شــد. دناپلاس اتوماتیک توربو 

مدل ۱4۰۲ هم به قیمت ۸۲۵ میلیون تومان به فروش رفت.

شرکت های بیمه ای موظف شدند از ابتدای هفته جاری، مفاصاحساب 
بدهی های ناشــی از عوارض آزادراهی را از متقاضیان خدمات بیمه 
شخص ثالث دریافت کنند، اتفاقی که به گفته مدیرکل بهره برداری 
از آزادراه های کشــور، می تواند فرآیند الکترونیکی کردن عوارض 

آزادراهی را سرعت دهد.
پرداخت عوارض آزادراهی در سفر یکی از الزامات برای راننده هنگام 
مسافرت است که با الکترونیکی شدن این پرداخت، کار تا حد زیادی 
آسان شده، کاهش زمان سفر، کاهش مصرف سوخت، صرفه جویی 
در استهلاک خودرو، پرداخت آســان عوارض، کاهش خرابی های 
رویه های آسفالتی در محل توقف دروازه های عوارض بخشی از مزایای 

الکترونیکی شدن اخذ عوارض در آزادراه های کشور است.
در لایحه بودجه ۱4۰۲،  فرماندهی کل انتظامی جمهوری اسلامی 
ایران و شرکت های بیمه گر به  منظور حمایت از الکترونیکی کردن 
آزادراه های کشور به أخذ مفاصاحساب بدهی های ناشی از عوارض 

آزادراهی از متقاضیان تعویض پلاک خودرو و خدمات بیمه شخص 
ثالث موظف شدند؛ این قانون در لایحه ۱4۰۱ هم وجود داشت اما 
با تعلل روبه رو شد. با وجود این در نهایت شرکت های بیمه ای از ۱۷ 
تیرماه سال جاری موظف شدند برای صدور بیمه نامه شخص ثالث، 
مفاصاحســاب عوارض آزادراهی و بزرگراهی را از راننده ها دریافت 

کنند.
در این راستا عباس بیات سرمدی، مدیرکل بهره برداری از آزادراه های 
کشور درباره نتیجه این تصمیم در سرعت گرفتن روند بهره برداری 
از آزادراه ها و الکترونیکی شدن عوارض اظهار کرد: الان مقداری زود 
است که بخواهیم تاثیرات اجرایی شــدن این قانون را پایش کنیم، 
چون تازه ابتدای کار است اما از دو ماه آینده می توانیم گزارش کنیم 
که این اتفاق چه تاثیری خواهد داشت؛ با وجود این، چنین تصمیمی 

تاثیر زیادی بر سرعت گرفتن فرآیندها خواهد داشت.
وی با بیان اینکه قانون از زمانی که ابلاغ می شود، برای همه لازم الاجرا 

است، افزود: مراجعی هســتند که عدم اجرای قانون را پیگیری و به 
آن رسیدگی می کنند؛ البته شرکت های بیمه ای از آنجایی که این 
موضوع برایشان نفعی نداشت، آنطور که باید آن را پیش نبردند اما 
اکنون پیگیری ها در حال انجام است و روند همکاری شرکت ساخت 

با شرکت های بیمه ای هم به شکل خوبی پیش می رود.
همچنین مسعود جهانی -مدیرکل روابط عمومی شرکت ساخت و 
توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور- به ایسنا توضیح داد: این یک 
تصمیم حکومتی بوده و تا الان هم ســرمایه گذارها به خاطر اینکه 
مردم با تاخیر یا اهمال درباره عوارض آزادراهی برخورد می کردند، 
بنا بود از شیوه های بازدازنده برای این کار استفاده شود که یکی از این 
راه ها بیمه بود؛ ما هنوز در مرحله آزمایشی هستیم و باید دید ماحصل 
این مساله چه می شود. وی خاطرنشان کرد: امیدواریم با وارد شدن 
بیمه به این موضوع، شاهد تصفیه عوارضی از سوی مردم باشیم و به 

زودی بتوانیم همه آزادراه ها را الکترونیکی کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: برای حمایت از تولید داخل و کشاورزان دولت دو نیم همت 
به خرید برنج اختصاص داد. محمدعلی نیکبخت گلستان در نشست نمایندگان، مدیران 
و فعالان اقتصادی گلستان در توضیح برنج انبار شده کشاورزان از سال گذشته، اظهار 
کرد: همواره سعی وزارت جهادکشاورزی به حمایت از تولید داخل و تولیدکننده است 

بر این اساس دولت دو نیم همت را به خرید برنج اختصاص داد.
وزیرجهاد کشــاورزی افزود: با آغاز خرید برنج از کشاورزان شمال کشور بخش قابل 
توجهی از برنج موجود در انبارها به فروش خواهد رفت. وی ادامه داد: هر تاجر و بازرگانی 
که قصد واردات برنج دارد باید بخشی از برنج شمال را خریداری کند؛ با این روش قسمتی 
از مشکل برنجکاران مرتفع می شود. وی از گلستان به عنوان منطقه ای دارای ظرفیت 
و پتانسیل بالا در بخش کشاوزی یاد کرد و گفت: در این راستا وزارت جهاد کشاورزی 

در تخصیص اعتبار این منطقه را به صورت ویژه خواهد دید. نیکبخت کشت قراردادی 
را ابزاری برای حمایت و پشتیبانی از کشاورز دانست و گفت: در سال زارعی آینده سعی 
داریم کشت قراردادی را دوبرابری کنیم. وی ادامه داد: از آنجاییکه تامین سرمایه برای 
کشاورز دشوار است، کشت قراردادی برای حمایت از زارعان بسیار کمک کننده خواهد 
بود. در ادامه این نشست رییس سازمان جهادکشاورزی گلستان ضمن اشاره به رشد ۸۱ 
درصدی خرید تضمینی گندم در استان، گفت: استان قطب کشاورزی در کشور به شمار 
می رود. محمدبرزعلی ادامه داد: خوشبختانه گلستان در حوزه تولید محصولات مختلف 
دارای رتبه اول تا سوم در کشور است. وی با بیان اینکه در استان حدود ۶۰۰ هزار هکتار 

اراضی کشاورزی وجود دارد، افزود: خوشبختانه در بخش خرید تضمینی گندم سال 
جاری افزایش داشتیم تا جاییکه خرید تضمینی امسال ۸۱ درصد افزایش یافت. او ضمن 
یادآوری این مطلب که گلستان در بخش کشت قراردادی رتبه اول را در کشور بدست 
اورده، اضافه کرد: در حوزه واگذاری تصدی گری جهاد کشاورزی استان رتبه اول را به 
دست آورد. وی با بیان اینکه گلستان در خرداد ماه سال جاری رتبه اول جوجه ریزی را 
در سطح کسب کرده، افزود: در بخش های مختلف با برنامه ریزی های صورت گرفته در 
سند تحول بخشی توانستیم به رشد دست یابیم که از جمله آن افزایش سطح زیر کشت 
با روش آبیاری نوین است. نماینده مردم گرگان و اق قلا در مجلس در این جلسه گفت 

: بهتر بود در این جلسه به جای تعریف از ظرفیت های گلستان در مقابل وزیر، چالش 
ها و مشکلات پیش روی حوزه کشاورزی مطرح شود. رمضانعلی سنگدوینی خواستار 
اعلام قیمت محصول پیش از کشت شد و گفت: در چنین شرایطی زارعان ضمن بررسی 
صرفه اقتصادی، اقدام به کشت محصول می کنند. وی با بیان اینکه تولیدکنندگان مرغ 

شرایط خوبی ندارند، افزود: تداوم این وضعیت باعث نابودی تولیدکنندگان می شود .
سنگدوینی ادامه داد: قیمت خرید تضمینی باید قبل از کشت به کشاورزان اعلام شود 
و زارع ضمن بررسی صرفه اقتصادی، اقدام به کشت محصول کند. وی خواستار ایجاد 
صنایع تبدیلی در استان شد و گفت: با وجود کشت محصولی مانند سیب زمینی در 
حجم قابل توجه، راه اندازی صنایع تبدیلی می تواند ارزش افزوده تولیدات کشاورزی 

را افزایش دهد.

قیمت شکر نرخ های مصوب را شکست

ریزش گسترده قیمت ها در بازار خودرو

الکترونیکی شدن عوارض آزادراهی سرعت می گیرد

تخصیص ۲.۵ همت به خرید برنج از کشاورزان 
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رئیس اتحادیه فرش ماشــینی و موکت تهران 
عراق، ترکیه، افغانســتان و برخی کشــورهای 
اروپایی را از جمله مقاصد صادراتی فرش ماشینی 
عنوان کرد و گفت: حداقل قیمت فرش شــش 
متری ۱۲۰۰ شانه در حال حاضر هفت تا هشت 

میلیون تومان است.
محمد هادی کمالیان با بیان اینکه صادرات فرش 
ماشینی انجام می شود، اما آمار دقیقی از آن در 
دسترس نیست، گفت: با توجه به اینکه کارخانه 
مســتقیم محصول خود را صادر می کنند و ساز 
و کار مشــخصی وجود ندارد، آمارهای صادرات 

فرش ماشینی دقیق نیست.
به گفته وی مقاصد مهم صادرات فرش ماشینی 
ایران، عراق، ترکیه و افغانســتان اســت. البته 
کارخانه های قوی تر به اروپا هم صادرات دارند. 
به گفته کمالیان از ابتدای ســال تاکنون قیمت 
نخ ۳۰ تا ۳۵ درصــد و قیمت فرش ماشــینی 
۵۰ تا ۶۰ درصد افزایش یافته اســت. بنابراین 
یکی از مشــکلات صنف این اســت که نظارت 

کافی بر قیمت مواد اولیه انجام نمی شود. رئیس 
اتحادیه فرش ماشــینی و موکت تهران با بیان 
اینکه قیمت ها بسته به نوع بافت متفاوت است، 
گفت: هرچه شانه ها بالاتر باشد، فرش ریزبافت تر 
است. همچنین قیمت ها در کارخانه های مختلف 
با توجه به طرح و نقشه و سایر ویژگی ها متفاوت 
اســت، گفت: حداقل قیمت فرش شش متری 
۱۲۰۰ شانه در حال حاضر هفت تا هشت میلیون 

تومان است.
کمالیان با بیان اینکه مجموعه  های واردکنندگان 
الیاف با ارز ارزان تر محصول خود را وارد می کنند، 
اما فرش را با ارز آزاد می فروشــند، تصریح کرد: 
بخشی از الیاف مثل پلی اســتر در داخل تولید 
و بخشی وارد می شــود. وی تامین مواد اولیه را 
از جمله مشــکلات این صنف برشمرد و گفت: 
بخشی از کارخانجات که توان واردات مواد اولیه 
را ندارند، نخ های آماده از مجموعه های ریسندگی 
دریافت می کننــد که به دلیــل قیمت گذاری 

ریسندگی ها مشکلات خاص خود را دارد.

عضو هیئت مدیره انجمن صنایع لبنی گفت: با ایجاد 
پالایشگاه شــیر، صادرات محصولات لبنی افزایش 
چشمگیری خواهد داشت.ســلیمانی عضو هیئت 
مدیره انجمن صنایع لبنی گفت: بــا توجه به آنکه 
اقتصاد دستوری در اسلام و علم نیست، نمی دانیم چرا 
مسئولان برآن تاکید دارند و می خواهند مملکت را به 
جایی ببرند که به نفع ملت نیست. اوافزود:اگر بخواهیم 
فرمایشات مقام معظم رهبری را اجرا کنیم تا با تولید 
دانشی بتوانیم محصولات را صادر و مانع واردات شویم، 

نیاز به آموزش داریم.
عضو هیئت مدیره انجمن صنایــع لبنی با تاکید بر 
داشــتن وزیر صادرات در راســتای توسعه صادرات 
گفت: اگر صادرات و ارزآوری مهم اســت، وزارتخانه 
یک سازمانی می خواهد که با سازمان دیگر هماهنگ 
شود که متاسفانه بخش خصوصی حریف دولتمردان 
نیست به طوریکه به رغم دستور و ابلاغ رئیس جمهور 
های مختلف، زیرمجموعه ها جــواب نمی دهند و 

تولیدکنندگان همچنان سرگردانند.

او ادامه داد: علی رغم آنکه طرح احداث پالایشــگاه 
شیر در ســتاد اقتصادی به عنوان طرح ملی انتخاب 
شد و بر مبنای آن قرار شد با ۵۲۰ میلیون ارز 4۲۰۰ 
تومانی بتوانیم از واردات ۶۰۰ میلیون اجزای شیر که 
۳۵۰ میلیون برای کره و مابقی دیگر اجزای شیر است، 
جلوگیری کنیم، اما به سبب اقتصاد دستوری نمی 
گذارند کار کنیم. سلیمانی با اشاره به توقف صادرات 
کره گفت: در شرایط کنونی صادرکننده کره هستیم 
و بنابر آمار در سال گذشته با ۵۰۰ هزارتن صادرات 
توانستیم ۷۰۰ میلیون دلار ارزآوری داشته باشیم که 
با احداث پالایشگاه میزان ارزآوری به ۲ میلیارد و ۷۰۰ 

هزار دلار می رسد.
عضو هئیت مدیره صنایع لبنی اقتصاد دستوری را 
عامل رانت و توسعه فقر دانست و گفت: اکنون نمی 
دانیم چقدر یارانه در داخل و چقدر در خارج مصرف 
می شود. به عنوان مثال در خصوص شیر خشک بچه 
از اوکراین و قزاقســتان با نرخ ۱۰ دلار می رود، اما از 

ایران با ۲ دلار صادر می شود.

رئیس اتحادیه کفاشــان دســت دوز تهران گفت: 
صــادرات محصــولات ایرانــي در صنعت کفش 
دســتدوز هدف گذاري نشــده و واردات کفش هاي 
قاچاق به جاي ابزار هاي تشویقي براي تولیدکنندگان 
داخلي، نبض بازار را به دســت گرفته است. رسول 
شجري، رئیس اتحادیه کفاشــان دست دوز تهران 
گفت: براي برون رفت صنعت کفش دســت دوز از 
رکود تورمي نیــاز به ایجاد شــاهراه هایــي براي 
صادرات محصولات ایراني به بازارهاي هدف اســت؛ 
موضوعي کــه تاکنون علــي رغم درخواســتهاي 
مکرر فعالان ایــن صنعت همچنــان مغفول مانده 
 و دولتها در راســتاي حمایــت از این صنعت تلاش

 نداشته است.
وي با بیان اینکه صادرات تنهــا راهکار نجات تولید 
است، افزود: در حال حاضر ظرفیت تولید کفش دست 
دوز در کشــور بیش از 4۰۰ میلیون جفت انواع پاي 
پوش اســت، اما در خوش بینانه ترین حالت سالانه 
کمتر از ۲۰۰ میلیــون جفت کفش در بــازار ایران 

مصرف مي شود.
شجري ادامه داد: این آمار نیز با واقعیت موجود بازار که 
تابعي از تورم و گراني است و مردم امکان خرید بیش 
از یک جفت کفش را ندارند، تطابق دارد .مردم براي 
خرید کالاي اساسي جا مانده اند چه برسد به اینکه 
بخواهند براي خانواده کفش دســت دوز خریداري 
کنند. به غیر از عدهاي که سرانه مصرف سالانه آنها 
سه جفت است، مابقي مردم سرانه مصرف کفش شان 
کمتر از این میزان که فقط به یک جفت در سال مي 
رسد، است و هر سال هم شاهد کاهش خرید کفش در 

سطح کشور هستیم.
رئیس اتحادیه کفاشان دســت دوز تهران با تاکید 
بر اینکه تولیدکنندگان را با ایجاد مشــوق مي توان 
ســرپا نگه داشــت، اظهار کرد: به منظور حمایت از 
تولیدکنندگان باید با ایجــاد مراکز تجاري در خارج 
و ایجاد نمایندگي براي تولیدکنندگان کفش از آنها 
در قبال رکود تورمي حاکم بر بازار حمایت کرد. وي 
تصریح کرد: کشورهاي حاشیه خلیج فارس، روسیه، 
عراق و کشورهاي اوراسیا مي توانند بازارهاي صادراتي 
مناسبي براي کفش هاي دست دوز ایراني باشند به 
همین دلیل لازم است تا بسترهاي صادراتي براي آنها 

با امکان حضور در نمایشگاه هاي خارجي مهیا شود.
شــجري با اشــاره به کاهش قدرت خریــد مردم 
خاطرنشان کرد: افزایش هزینه حامل هاي انرژي، دو 
برابر شدن قیمت ارز، افزایش قیمت اجاره واحدهاي 
تولیدي و بالا رفتن قیمت مواد اولیه موجب شــده 
تا قیمت کفش دســت دوز در سال جاري نسبت به 
دوره مشابه سال گذشــته حداقل ۳۰ تا ۳۵ درصد 

گران تر شود.
رئیس اتحادیه کفاشان دســت دوز گفت: با توجه به 
شرایط بازار داخلي باید راهي براي صادرات پاي پوش 
هاي ایراني به بازارهاي جهاني باز شود. در حال حاضر 
میزان صادرات این محصول ۱۰۰ میلیون دلار است که 
این محصولات روانه بازارهاي عراق و افغانستان شده 
اند. وي افزود: با توجه به اینکه ظرفیت تولید به مراتب 
بیشتر از مصرف داخلي اســت بنابراین مي توانیم با 
صادرات هم تولید را سر پا نگه داریم و هم براي کشور 

ارزآوري داشته باشیم.
شجري درباره وضعیت واحدهاي صنفي این رسته 
صنفي گفــت: در حال حاضر ۶ هــزار واحد صنفي 
تولیدکننده کفش دســت مجوز دار در شهر تهران 
فعالیت میکنند. هزار واحــد صنفي بدون مجوز نیز 
در این رسته مشغول به فعالیت هستند که اکثرا به 
دلیل عدم تامین مکان تجــاري موفق به اخذ پروانه 
کسب نشده اند. وي درباره سهم کفش هاي خارجي 
از بازار ایران اظهار کــرد: بخش عمده بازار در اختیار 
تولیدکنندگان داخلي است، زیرا کفش هاي خارجي 
از مبادي غیررسمي و به صورت قاچاق وارد مي شوند 
به همین دلیل قیمت تمام شده آنها به مراتب بیشتر از 

محصولات ایراني است.
رئیس اتحادیه کفاشان دســت دوز تهران با اشاره به 
بازدید معاون اول رئیس جمهور از بازار کفاشان اظهار 
کرد: در این بازدید مشکلات صنف مطرح و مقرر شد 
اقدامات لازم براي رفع مشکلات واحدهاي تولیدي 
ناایمن به کمک شهرداري، اوقاف و آتش نشاني انجام 
شود. وي خاطرنشان کرد: همچنین مقرر شد بخشي 
از صنف به شهرک هاي صنعتي منتقل شده و اجناس 

پرخطر نیز در بیرون از شهر دپو شوند

رئیــس مرکــز پژوهش های 
هدف گــذاری  از  مجلــس 
۲ میلیارد یورویــی دولت در 
حوزه گردشــگری ســلامت 
در برنامه هفتم توســعه خبر 
داد. به گزارش فارس، جلسه بررســی الزامات، چالش ها و 
راهکارهای توسعه گردشگری سلامت با حضور رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس شورای اسلامی، نمایندگان وزارتخانه ها، 
دستگاه های اجرایی و فعالان بخش خصوصی به میزبانی 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی برگزار شد.
بابک نگاهــداری رئیس مرکــز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی در این جلسه با تشریح فعالیت های مرکز 
پژوهش های مجلس در بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
اظهار داشت: مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
بر اساس وظایف تعریف شــده خود، علاوه بر مجلس 
شورای اسلامی، به ســایر نهادهای دولتی و حاکمیتی 
راهکار و مشورت ارائه می دهد و در همین راستا نیز تلاش 
می کند از پنجره فرصت برنامه هفتم توسعه استفاده کند 
و با ورود به موضوعاتی که برای کشور حائز اهمیت است، 
نتایج بررسی های کارشناسی خود را در اختیار مجلس 

شورای اسلامی و سایر نهادها قرار دهد.
وی با اشاره به جایگاه گردشگری سلامت در برنامه هفتم 
توسعه گفت: در ماده ۷۲ لایحه برنامه هفتم توسعه به 
موضوع گردشگری ســلامت پرداخته شده و دولت در 
این زمینه درآمد سالیانه ۲ میلیارد یورو را هدف خود قرار 
داده  است. نگاهداری جایگاه ایران در حوزه گردشگری 
سلامت را به  نسبت پتانسیل ها و ظرفیت های موجود 
در کشور نامناســب ارزیابی کرد و افزود: امروزه پنجره 
فرصت های مناسبی برای توسعه گردشگری سلامت 
در کشور به وجود آمده است که می تواند به تبدیل شدن 
ایران به عنوان یکی از مقاصد اصلی گردشگری سلامت 

منطقه کمک کند.
وی خاطرنشان کرد: با افزایش سطح رفاه جامعه، مردم 
برای کسب خدمات پزشکی و درمانی حاضر به پرداخت 
هستند.همچنین هزینه خدمات پزشکی در کشورهایی 

مانند ایران نسبت به خیلی از کشورها کمتر است و این 
موضوع زمینه را برای جذب گردشگران سلامت به کشور 
فراهم می کند.علاوه بر موارد قبلی، بررســی ها نشان 
می دهد که جمعیت بیشــتر جوامع در حال حرکت به 
سوی سالمندی است و این نکته هم یکی دیگر پنجره 
فرصت های مناســب برای جذب گردشگران سلامت 
است. رئیس مرکز پژوهش های مجلس در بخش دیگری 
از سخنان خود اظهار داشــت: یکی از ویژگی های یک 
حکمران خوب، این است که به موقع فرصت های توسعه 
و پیشرفت را شناسایی کند و بتواند آن ها را تا مرحله اجرا 
راهبری کند. نگاهداری گردشــگری سلامت را یکی از 
فرصت های پیش آمده برای توسعه کشور دانست و گفت: 
ایران پتانسیل مناسبی در حوزه نیروهای متخصص و ارائه 
خدمات پزشکی دارد و این پتانسیل ها وقتی در معرض 
انتخاب و تجربه گردشگران سلامت قرار می گیرند، علاوه 
بر کسب منافع اقتصادی، موجب تقویت و شناسایی نقاط 

ضعف و قوت نظام سلامت و پزشکی کشور می شود.
یحیی نقی زاده محجوب مدیرکل نظارت و ارزیابی خدمات 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی در این نشست اظهار داشت: پس از گذشت حدود 

۱۵ سال که گردشگری سلامت به عنوان یک سرفصل در 
حوزه گردشگری و سلامت کشور مطرح شده، همچنان 
فرصت هایی که در این حوزه وجود دارد، بیشتر به عنوان 
تهدید شناخته شده اســت و علت این موضوع ریشه در 
سیاست های بخشی نگری نهادهای مختلف و همچنین 
عدم توجه به این مقوله در سیاست های کلان کشور دارد.

حســین نیکونام رئیس جامعه گردشــگری سلامت 
در این نشســت عنوان کرد: بزرگتریــن چالش پیش 
روی توســعه گردشگری ســلامت، عدم اجرای قانون 
توسط دستگاه های دولتی است و در این حوزه در بدنه 
کارشناسی و ستادی دستگاه های دولتی، تعارضات منافع 

متعددی میان بخش ها و نهادهای مختلف وجود دارد.
نیکونام ادامه داد: سه وزارتخانه امورخارجه، بهداشت و 
میراث فرهنگی در حوزه گردشگری سلامت نقش دارند 
و برای حل مشکل ناهماهنگی میان دستگاهی، لازم است 
موضوع گردشگری سلامت از سوی رئیس جمهور یا یکی 

از معاونان رییس جمهور راهبری و هدایت شود.
دیاکو عباسی دبیر شورای راهبری گردشگری سلامت، 
در این جلســه با تشــریح جایگاه این شــورا در حوزه 
گردشگری سلامت گفت: حدود ۷ سال است که بازیگران 

دولتی و اصلی در حوزه گردشگری سلامت در شورای 
راهبری گردشگری سلامت کنار هم جمع شده اند، اما تا 
کنون آن طور که باید این شورا اثربخشی و کارایی لازم را 
نداشته و لازم است در سطوح کلان اداره کشور، جایگاه 
حاکمیتی و قانونی این شــورا در حوزه تصمیم سازی و 

سیاست گذاری ارتقا یابد.
عباسی همچنین ضعف اصلی حوزه گردشگری سلامت 
کشور را عدم توجه به بازاریابی و سرمایه گذاری در این 
عرصه دانست و خاطرنشان کرد: کشور ما به صورت بالقوه 
بازارهای گردشگری سلامت مناسبی در منطقه و حتی 
کشورهای سایر مناطق دنیا دارد، اما نتوانسته ایم در حوزه 
توسعه بازار گردشگری سلامت، سرمایه گذاری کنیم. در 
این راستا توجه به برندسازی، تدوین برنامه های راهبردی 
و تخصیص بودجه برای بازاریابی و تبلیغات بازرگانی، 

می تواند در جلب گردشگران سلامت اثرگذار باشد.
محمد پناهی دبیر کمیته گردشــگری سلامت استان 
تهــران تصریح کــرد: مهمترین راهبــردی که مرکز 
پژوهش ها می تواند تحقــق آن  را پیگیری کند، تقویت 
جایگاه قانونی و تصمیم گیری شورای راهبری گردشگری 
سلامت و لازم الاجرا شدن مصوبات آن است. وی گفت: 
تغییرات مدیریتی متعدد و تغییر رویکرد در سطح کلان 
دســتگاه ها، باعث تاخیر در اجرای فرآیندهای اداری و 
تضعیف فعالیت های حوزه گردشگری سلامت می شود.

پناهی ظرفیت گردشگری تندرستی کشور را یک فرصت 
مناسب برای حوزه گردشگری کشور دانست و اظهار داشت: 
ایران با داشتن قدمت ۷ هزار ســاله در حوزه طب ایرانی، 
ظرفیت های بی بدیلی برای توسعه گردشگری تندرستی 
دارد و در مواردی مانند مزاج شناسی، چشمه آب های معدنی، 
بیابان درمانی و نمک درمانــی می توانیم زمینه های ترویج 

گردشگری تندرستی را در کشور ایجاد کنیم.
جلال نائلی دبیر انجمن خدمات بین الملل سلامت در این 
نشست عنوان کرد: به موضوع گردشگری سلامت اولین 
بار در برنامه چهارم توسعه اشاره شده است و از آن زمان 
تاکنون، چالش اصلی این حوزه آن است که سیاست ها 
به درستی تعریف نشده اند و در جاهایی که سیاست های 
مناسبی اتخاذ شده است، از سوی دستگاهای مختلف 

اجرایی و عملیاتی نشده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

در برنامه هفتم توسعه تحقق می یابد

درآمد سالانه 2 میلیارد یورویی گردشگری سلامت 

بازار کفش دست دوز در قرق چیني ها و ترک ها

افزایش ۵۰ تا ۶۰ درصدی قیمت فرش ماشینی

ارزآوری محصولات لبنی به ۲ میلیارد و ۷۰۰ هزار دلار می رسد
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دفتر نوآوری و فناوری ایران در اوگاندا افتتاح شد
رئیس جمهور در ادامه برنامه های سفر خود به اوگاندا دفتر نوآوری و فناوری ایران 
در این کشــور را افتتاح کرد. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت 
علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، این دفتر به عنوان مرکز 
و نمایشگاه محصولات دانش بنیان ایرانی در اوگاندا در حوزه های مختلف صنایع 
غذایی، کشاورزی، دارویی، تجهیزات پزشکی، واکسن های دام و طیور، داروهای 

گیاهی، مکمل های غذایی و پهپادهای کشاورزی است.
هدف از تاســیس این دفتر ایجاد بازارهای صادراتی جدید و معرفی محصولات 
دانش بنیان به بازارهای آفریقا و همچنین ایجاد زمینه توسعه همکاری مشترک به 

ویژه در حوزه شرق آفریقاست.

تقویت امنیت کاربران واتس اپ با یک گزینه جدید
واتس اپ با فراهم کردن امکان مخفی کردن شماره تلفن خود از دیگران، امنیت را 

برای کاربران گروه ها در این پیام رسان، تقویت می کند.
معمولا نام کاربرانی کــه در یک گروه واتس اپی حضور دارنــد، از یکدیگر پنهان 
می شــود. البته ادمین گروه ها اســتثنا بوده و از نام همه کاربران، مطلع هستند. 
اما همان طوری که وب ســایت WABetaInfo توضیح می دهد، اگر بخواهید 
به پیامی در یک گروه جواب دهید، شــماره تلفن شــما ناگهان برای همه، قابل 
مشاهده می شود و ناشناس بودن را از دســت می دهید. اما با استفاده از ویژگی 
"حریم خصوصی شماره تلفن” )Phone Number Privacy(، چنین مشکلی 
دیگر وجود نخواهد داشت و کاربران می توانند اطلاعات تماس خود را از نگاه های 

کنجکاو پنهان کنند.
تصاویر موجود در گزارش این وب ســایت، نشــان می دهد که یک گزینه جدید 
"حریم خصوصی شماره تلفن" در منوی اطلاعات گروه وجود خواهد داشت. ضربه 
زدن روی ورودی، باعث می شود هشــداری ظاهر شود که به شما اطلاع می دهد 
حتی اگر می خواهید جزئیات خود را پنهان کنید، هنوز هم عده ای هســتند که 

می توانند شماره شما را ببینند.
علاوه بر افرادی که آنها را به عنوان مخاطب در گوشــی خــود ذخیره کرده اید و 
افرادی که شماره شما را از چت های دیگر دارند، ادمین گروه ها یکی از استثناها 
خواهند ماند. همچنین، اگر نیاز به تماس با شخصی دارید که شماره اش مخفی 
است، می توانید برای او درخواستی بفرســتید تا جزئیات تماس خود را با شما به 

اشتراک بگذارد.
 توجه داشته باشید که فقط اعضای گروه به این ابزار دسترسی دارند. اگر شما گروه 
را ایجاد کرده اید یا ادمین هســتید، واتس اپ به شما اجازه نمی دهد شماره تلفن 
خود را پنهان کنید. بر اساس گزارش وب ســایت تکِ رادار، با دانلود جدیدترین 
  iOS نسخه آزمایشی بتای واتس اپ برای اندروید از فروشگاه گوگل پلی یا نسخه
واتس اپ از فروشگاه اپ استور اپل، می توانید گزینه "حریم خصوصی شماره تلفن" 

را امتحان کنید.

بررسی توسعه همکاری های ایران و عراق در حوزه ارتباطات
وزرای ارتباطات ایران و عراق در حاشــیه برگزاری اجــلاس ارتباطات و فناوری 
اطلاعات کشورهای عضو اکو، راهکارهای توسعه روابط دو کشور در حوزه ارتباطات 

و فناوری اطلاعات را بررسی کردند.
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در حاشــیه نخســتین روز 
اجلاس ارتباطات و فناوری اطلاعات کشــورهای عضو ســازمان همکاری های 
اقتصادی موسوم به اکو، در نشست دوجانبه با هیام عبود الیاسری وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات عراق و هیأت همراه به بررســی راه کارهای توسعه روابط دو 

جانبه پرداخت.
در ابتدای این نشست که تعدادی از شرکت های خصوصی ایرانی فعال در حوزه 
اقتصاد دیجیتال نیز حضور داشتند، گزارشی از محصولات و توانمندی های این 

شرکت ها به هیأت عراقی ارائه شد.
در پایان وزرای ارتباطات دو کشور در نشستی مشترک ضمن معرفی ظرفیت های 
دو طرف زمینه همکاری های مشــترک را در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
مورد بررسی قرار دادند. تسهیل ارتباطات زائران با ارائه خدمات پایدار و با کیفیت 
در مراسم اربعین از دیگر موضوعاتی بود که وزرای ارتباطات دو کشور در این جلسه 

درباره آن با یکدیگر گفت وگو کردند.

هواوی به بازار گوشی های ۵G برمی گردد
شرکت های تحقیقاتی می گویند شرکت هواوی تکنولوژی چین نقشه می کشد تا پایان 
امسال به صنعت تلفن هوشمند نسل پنجم )۵G( برگردد که به منزله بازگشت دوباره 
پس از ممنوعیت های آمریکایی و لطمه دیدن کسب و کار دستگاه های الکترونیکی 

مصرفی این شرکت است.
سه شرکت تحقیقات فناوری شخص ثالث که بخش تلفن هوشمند چین را پوشش 
می دهند، به رویترز گفتند: هواوی با استفاده از پیشرفت هایی که در ابزارهای طراحی 
نیمه رسانا در کنار شرکت تراشه سازی SMIC داشته است، قادر خواهد بود تراشه های 

۵G را به صورت داخلی تامین کند.
این شرکت ها به منابع صنعتی از جمله تامین کنندگان هواوی اشاره کردند که به 
دلیل توافق های محرمانگی با مشتریان، مایل نبودند نامشان فاش شود. بازگشت به 
بازار گوشی های ۵G، یک پیروزی برای هواوی خواهد بود که تقریبا سه سال پیش، 
اعلام کرده بود در وضعیت بقا به ســر می برد. درآمد کسب و کار مصرفی هواوی در 
سال ۲۰۲۰، به ۴۸۳ میلیارد یوان )۶۷ میلیارد دلار( رسیده بود اما سال بعد، تقریبا 
۵۰ درصد سقوط کرد. این غول چینی زمانی با اپل و سامسونگ برای کسب عنوان 
بزرگترین سازنده تلفن هوشمند جهان، رقابت می کرد اما پس از آغاز محدودیت های 
آمریکا در سال ۲۰۱۲، با قطع دسترسی به ابزارهای تراشه سازی ضروری برای تولید 

پیشرفته ترین مدل های خود روبرو شد.
دولت های آمریکا و اروپایی، هواوی را به عنوان یک ریسک امنیتی شناخته اند اما این 
شرکت، اتهامات مذکور را رد کرده است. از آن زمان، هواوی با استفاده از تراشه هایی 
که ذخیره کرده بود، مدل های ۵G محدودی را فروخته اســت. هواوی که مجبور 
شد به فروش گوشی های ۴G اکتفا کند، سال گذشته با افت شدید فروش، در اکثر 
رتبه بندیهای جهانی سقوط کرد اما طبق گزارش شرکت مشاوره کانالایز، سهم بازار 

هواوی در بازار چین، در سه ماهه نخست امسال، به ۱۰ درصد رشد کرد.
طبق آمار کانالایز، هواوی در ســال ۲۰۱۹، پیش از این که مجبور شود برند "آنر” 
)Honor( را بفروشد، تعداد ۲۴۰.۶ میلیون دستگاه تلفن هوشمند در بازار جهانی 
فروخته بود. برند "آنر" تقریبا یک پنجم از کل فروش هواوی در آن سال بود. روزنامه 
دولتی "چاینا سکیوریتیز ژورنال" ماه جاری بدون اشاره به بازگشت هواوی به بازار 
گوشی های ۵G، گزارش کرد که هواوی هدف فروش گوشی های خود در سال ۲۰۲۳ 

را به ۴۰ میلیون دستگاه، از ۳۰ میلیون دستگاه در ابتدای سال، بالا برده است.
به گفته این سه شرکت تحقیقاتی، هواوی می تواند مدل های ۵G گوشی های پرچمدار 
مانند "پی ۶۰" را امسال تولید کند و احتمالا مدل های جدید را اوایل سال ۲۰۲۴ عرضه 
خواهد کرد. این شرکت ها خاطرنشان کردند که پیش بینی آنها بر مبنای اطلاعاتی 
بوده که از طریق چک کردن با ارتباطات هواوی در زنجیره تامین و اعلان های اخیر این 
شرکت دریافت کرده اند. بر اساس گزارش رویترز، با این حال، محدودیت های آمریکا، 
دسترسی هواوی به سیستم عامل اندروید گوگل و مجموعه خدمات توسعه دهندگان 
که اکثر اپلیکیشــن های اندروید مبتنی بر آنها هســتند را قطع کرده و از جذابیت 

گوشی های هواوی در خارج از چین، کاسته است.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: ایران ظرفیت 
های بســیار خوبــی دارد و 
می تواند پــل دیجیتال بین 
کشورهای منطقه باشد. عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ســومین 
اجلاس وزرای ارتباطات کشورهای اکو گفت: می توانیم 
به سکوها و پلتفرم های مشترک بین کشورها فکر کنیم 

تا از خدمات مشترک استفاده کنیم.
وی افزود: ایران ظرفیت های بسیار خوبی دارد و می تواند 
پل دیجیتال بین کشــورهای منطقه از شمال و جنوب 
و شــرق و غرب باشــد. همچنین با توجه به موقعیت 
جغرافیایی ویژه ای که دارد می تواند نقش هاب را برای 
ترانزیت ایجاد کند. زارع پور در ادامه گفت: ایران در حوزه 
خدمات و سرویس های دیجیتال هم ظرفیت های بسیار 
خوبی دارد و امیدواریم با همکاری های مشترک بتوانیم 
خدمات با کیفیت و پرسرعت برای کشورها فراهم کنیم.

وی با اشاره به اینکه جلســه اصلی اکو فردا صبح برگزار 
می شود، تصریح کرد: نشست سیاســی در مورد آینده 
دیجیتال منطقه برگزار می شود و برای آشنایی بیشتر 
نمایشگاهی برگزار کردیم. نشست های تخصصی هم با 
بخش خصوصی در اولین روز اجلاس برگزار شــد و این 
نشســت ها در مورد این موضوع بود که آینده دیجیتال 
منطقه اکو و کشورهای اکو به چه سمتی باید پیش رود.

زارع پور ادامه داد: ارتباطــات و فناوری اطلاعات نقش 
کلیدی در آینده ما دارد و کســی نمی تواند آینده بدون 
ابزارهای فناورانــه و دیجیتال را تصور کنــد. در آینده 
نزدیک این وابســتگی به ابزارهای دیجیتال بیشــتر 
می شــود و فناوری های جدید شامل هوش مصنوعی و 
اینترنت اشیا، آینده حکمرانی پلتفرم ها خواهد شد و برای 
زندگی بشر تصمیم می گیرند. وی ادامه داد: در چنین 
شرایطی باید در فضای مجازی آینده سهم داشته باشیم 
اگر سهمی نداشته باشیم نمی توانیم حقوق شهروندی 
را حفظ کنیم بنابراین فضای مجــازی آینده باید چند 
قطبی باشد و همه کشورها در آن نقش داشته باشند به 
همین منظور کشورهای عضو اکو و کشورهای مختلفی 
که امروز حضور دارند باید دســت به دست هم دهند و 
یکی شویم تا در تصمیم گیری آینده نقش داشته باشیم.

زارع پور در ادامــه به هدف برگزاری نشســت دو روزه 
اشاره کردو گفت: این نشست دو روزه فرصتی است که 
ظرفیت و دغدغه های هم رابشناســیم و برای رسیدن 
به هدف یعنی مشــارکت فعال در فضای مجازی آینده 
اول بایــد ظرفیت خودمــان را بشناســیم. وی افزود: 
علاوه بــر همکاری های مشــترک کشــورهای عضو 

 اکو، آمادگــی همکاری با کشــورهای مختلف از جمله
 روسیه هستیم.

وزیر وصل ارتباطات هستم
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات همچنین گفت: من 
وزیر وصــل ارتباطات و به دنبال ایجــاد زمینه فعالیت 
قانونی اینترنت ماهواره ای استارلینک در کشور هستم. 
»عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات در خصوص اخباری 
مبنی بر روشن بودن چند ترمینال اینترنت استارلینک 
در کشور گفت: همانطور که قبلا در این خصوص صحبت 
کرده ام، ما از فعالیت پلتفرم های خارجی و ارائه دهندگان 
اینترنت ماهواره ای در کشور استقبال می کنیم. اما این 
امر منوط به رعایت قوانین جمهوری اسلامی ایران است.

زارع پور گفت: در این خصــوص وزیر عراق نیز گفت که 
ارائه اینترنت ماهواره ای اســتارلینک در کشور عراق به 
رعایت قوانین کشور عراق بستگی دارد. ضمن اینکه هفته 
گذشته در اجلاسی که ذیل آی تی یو که بالاترین نهاد 
تصمیم گیر در حوزه ارتباطات رادیویی در جهان است 
برگزار شد، شرکت اسپیس ایکس را مکلف کرده است 
که برای فعالیت در ایران اقدام به اخذ مجوز کند. ما فکر 
می کنیم این اتفاق خوب و مبارکی برای فعالیت قانونی 

استارلینک در ایران است.
زارع پور در ادامــه و در واکنــش به اینکه قرار اســت 
ترمینال های اســتارلینک قطع شــود، گفت: من وزیر 
وصل کردن و نیز به دنبال مهیا کردن شــرایط فعالیت 
استارلینک در کشور به صورت قانونی هستم. همچنین 
زمینه های آن را نیز فراهم خواهیم کرد. تاکید می کنم 
کار من غیرفعال کردن نیست؛ کار من فعال کردن است. 
کسانی که در این زمینه وظیفه قانونی دارند، این مسائل 

را دنبال می کنند.
وزیر ارتباطــات در خصوص اینکه آیــا اتحادیه جهانی 
مخابرات ITU می تواند مانع فعالیت بخش خصوصی در 
یک کشور شود گفت: بسیار تمایل دارم تا حقوقدان ها 
در این زمینه با یکدیگر گفت وگو کنند، چون با پیگیری 
 ITU .که ما انجام داده ایم یک اتفاق بزرگ حقوقی است
چند مصوبه از قبل دارد یکی آرتیکل ۱۸ است و یکی هم 
مصوبه ۲۳ اجلاس WRC که در آن تاکید شده اگر کسی 
بخواهد فعالیت اینترنت ماهواره ای در کشــور دیگری 
 ITU .داشته باشد، باید از رگولاتور آن کشور مجوز بگیرد
نیز فعالیت استارلینک در ایران را هم مصادق به این دو 
مصوبه دانسته و شفاف گفته اســت که باید از رگولاتور 

ایران مجوز فعالیت بگیرد.
زارع پور ادامه داد: اتحادیه جهانی مخابرات به تنظیم گر 
حوزه فناوری کشور نروژ که اســتارلینک در آنجا ثبت 
شده، نامه ارسال و تاکید کرده به قید فوریت با ضوابط 
مصوباتی کــه به آن اشــاره کرده ام خــودش را تطبق 
بدهد. نتیجه این شده که فعالیت استارلینک مشمول 

این مصوبات اســت و نیاز به اخذ مجوز اســت. زارع پور 
افزود: امیدوارم دستور اتحادیه جهانی مخابرات در این 
خصوص، زمینه فعالیت قانونی فراهم کنندگان اینترنت 
ماهواره ای در کشور ایران را فراهم کند. همانطور که وزیر 
ارتباطات عراق در حاشیه سومین اجلاس سران اکو اعلام 
کرد، اینترنت ماهــواره ای هیچ وقت جایگزین اینترنت 
پرسرعت مبتنی بر فیبرنوری نخواهد شد. به گفته وی 
چون در این کشور زیرساخت های شبکه ارتباطی ضعیف 
است، مجبور به استفاده از اینترنت ماهواره ای هستند، تا 

شبکه زمینی شان راه بیفتد.
زارع پور تصریح کرد: سرعتی که اکنون توسط اینترنت 
ماهواره ای ارائه می شــود حداکثر ۳۰۰ مگابیت برثانیه 
اســت آنهم با تجهیزات خاص، اما ما در شــهرهای که 
اینترنت فیبرنوری در آن ها ارائه می شــود سرعت های 
تا یک گیگابیت برثانیه نیز به مردم ارائه می شود. وزارت 
ارتباطات به دنبال فراهم کردن سرویس های پرسرعت 
و باکیفیت اســت و در این مســیر هم به سرعت ادامه 

می دهد.
وزیر ارتباطات درباره ســفر رئیس جمهــور به افریقا و 
همکاری های صورت گرفته در حوزه فناوری اطلاعات 
گفت: تلاشمان این است که در تمام سفرهایی که رئیس 
جمهور به کشــورهای مختلف دارند، اســناد همکاری 
در حوزه فناوری اطلاعات هم داشــته باشــیم. اکنون 
نیز دو ســند همکاری با کشــورهای آفریقایی در این 
ســفر امضا خواهیم کرد. هدف این اســت که بتوانیم 
ظرفیت های فناوری و اطلاعات جمهوری اسلامی ایران 
را در کشــورهای مختلف عرضه کنیم و اگر کشــوری 
ظرفیت داشته باشد حتما ما برای استفاده از آن استقبال 

می کنیم.
زارع پور در خصوص نامــه نماینده مجلس در خصوص 
بازگرداندن اینترنت به وضعیت عادی گفت: این نامه در 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال مورد بررسی قرار گرفت. 

پیشنهادهایی را به دفتر ریاست جمهوری ارائه کردیم 
که یکی از آنها هم بازنگری در مصادیق محدودیت هایی 
است که صورت گرفته است. به دنبال این اتفاق در سال 
گذشته نزدیک به ۳۰۰ سایت از جمله بازی های پرکاربرد 
و یک سری سرویس های دیگر را با توجه به دستور رئیس 
جمهور و در گارگروه فیلترینگ بررسی و بازگشایی شد.

مورد سایر خواســته هایی که مدنظر اســت نیز خیرا 
مکاتباتی انجام شده  که باید در جایگاه تخصصی خودش 
مورد بررسی قرار بگیرد. زارع پور درباره اجلاس وزرای 
ارتباطات کشورهای عضو سازمان اکو گفت: تجربه نشان 
داده که اینگونه نشست ها در میان مدت جواب می دهد. 
به عنوان مثال ما سال گذشته سفری به روسیه داشتیم و 
الان بعضی از شرکت های ایرانی که در نمایشگاه اجلاس 
اکو حضور پیدا کردند، در مناقصاتی که کشــور روسیه 
برگزار کرده  برنده شــده اند و میلیون هــا دلار صادرات 
به این کشور داشــته اند. این نیاز به زمان دارد، اما نقطه 
شروع اش همین معرفی هاست، البته شرکت های ما هم 
تا کنون چنین تجربه ای را نداشــته اند و این نشست ها 
یاد می گیرند و خودشــان را ارتقا می دهند تا بتوانند در 

مجامع بزرگ بین المللی حاضر شوند.
وی دربــاره افــزود: در تمام کشــورهایی که توســعه 
فیبرنوری رخ داده این فرایند ۵ تا ۶ سال طول کشیده 
است خصوصا در کشورهایی مانند عراق که وسعت زیادی 
نیز دارد. با این حال همین کار در ایران طبق برنامه ریزی 
قرار است تا پایان دولت در کشــور ۸۰ درصد خانوارها 
تحت پوشــش فیبرنوری قرار بگیرند. این کار سختی 
است ولی نتیجه  آن را در شهرهایی که کار شروع شده 
است می بینیم.با این ســرعتی که داریم خیلی امیدوار 
هستیم تا پایان دولت سیزدهم قولی که دادیم را به آن 
عمل کنیم. پس از اینکه کار توسعه فیبرنوری در کشور 
تمام شد آمادگی داریم برای توسعه فیبرنوری در کشور 

عراق نیز به آن ها کمک کنیم.

وزیر ارتباطات:

ایران می تواند پل دیجیتال کشورهای منطقه باشد
News kasbokar@gmail.com

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش  بنیان ریاســت 
جمهوری و شرکت ملی پست طی تفاهم نامه ای مشترک 
برای ایجاد و راه اندازی »کارخانه نوآوری پست، تجارت 
الکترونیک و لجستیک پیشرفته« همکاری می کنند. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش  بنیان 
ریاست جمهوری، توسعه زیست بوم نوآوری پست و صنایع 
وابسته مهم ترین هدف از امضای توافق نامه مشترک میان 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 

جمهوری و شرکت ملی پست عنوان شده است.
تفاهم نامه همکاری مشترک میان شرکت ملی پست 
با معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری به امضای ســید جواد صدری  مهر، دستیار 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش  بنیان ریاســت 
جمهوری در ســاماندهی و توســعه زیرساخت های 
فناوری و نوآوری و محمود لیایی، معاون وزیر ارتباطات 

و فناوری اطلاعات رسید.
در این نشست دوجانبه سید جواد صدری مهر، دستیار 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش  بنیان ریاســت 

جمهوری با بیان اینکه صنعت پســت یکی از صنایع 
مادر در کشور است و گستردگی بسیاری دارد، افزود: 
راه اندازی کارخانه نوآوری پست، در یک مکان تاریخی و 
بسیار مهم به نام موزه ملی ارتباطات نشان دهنده بزرگی 

شرکت ملی پست است.
صدری مهر با بیان اینکه این مرکز، شتاب دهنده های 
مختلف مرتبط با صنعت پســت و ارتباطات را در خود 
جای داده از بــه کارگیری فضاهای کار اشــتراکی و 
میزبانــی اســتارتاپ ها و شــرکت های دانش بنیان و 
فناورمحور در این حوزه خبر داد. وی گفت: ایجاد یک 
اکوسیســتم متمرکز در کارخانه نوآوری نوید اتفاقات 
خوب و پیشــرو در صنعت پست و ســایر حوزه های 
وابسته به آن و همچنین صنعت ارتباطات کشور خواهد 
بود. محمود لیایی مدیرعامل شرکت ملی پست نیز در 
این جلسه با اشاره به اینکه سال گذشته در رویداد ایده 
بازار پست وعده راه اندازی کارخانه نوآوری مطرح شد، 
گفت: امروز با امضای ایــن تفاهم نامه کارخانه نوآوری 
در محل موزه ملی ارتباطات با حمایت معاونت علمی 

ریاســت جمهوری راه اندازی خواهد شد. معاون وزیر 
ارتباطات افزود: براساس این تفاهم نامه مقرر شده است 
تا فضای مناسبی از موزه ارتباطات را در اختیار شرکت 
های دانش بنیانی که محصول و یا خدمتی برای ارائه 
به شبکه پستی دارند قرار دهیم. وی گفت: ما در شبکه 
پستی در راســتای تحول دیجیتال و هوشمندسازی، 
نیازمندی های خود را در اختیار این شــرکت ها قرار 
می دهیم تا محصول و خدمت مورد نظر را به شــرکت 

ملی پست به عنوان بهره بردار ارائه کنند.
از جمله اهداف این تفاهم نامه می توان به اســتفاده از 
ظرفیت طرفیــن تفاهم نامه برای ایجــاد و راه اندازی 
»کارخانه نوآوری پست، تجارت الکترونیک و لجستیک 
پیشــرفته« در موزه ملی ارتباطات«، »ایجاد زمینه و 
بستر لازم برای رشد و توســعه کارآفرینان، صاحبان 
ایده و واحدهای فناور«، »احصای چالش ها و نیازهای 
فناورانه«، »ایجاد فضای تعاملی با در اختیار قرار دادن 
امکانــات به منظور پرورش افــراد و گروه های فناور«، 
»کمک به ایجاد زمینه کسب و کار نخبگان کشور« و 

»کمک به تأمین مالی فعالیت های کارآفرینانه از طریق 
اتصال صاحبان سرمایه به کارآفرینان در حدود قوانین 

و مقررات« اشاره کرد.
ورود شرکت ملی پســت به حوزه تجارت الکترونیک، 
فرایندی است که از حدود سه ســال پیش آغاز شده 
و از مهرماه ۱۴۰۰ با ایجاد مرکز نوآوری پست، به طور 
متمرکزتری به فعالیت های خود ادامه می دهد. مرکز 
نوآوری پست برای شــرکت ملی پست فرصتی ایجاد 
کرده تا این شــرکت بتواند به زیســت بوم نوآوری در 
حوزه پست و تجارت الکترونیک و لجستیک پیشرفته 
وارد شــود. این مرکز در ابتدا، کار خود را با پنج شعبه 
در شهرهای تهران، مشهد، اصفهان، یزد و گرگان آغاز 
و اکنون ۱۲ شعبه دارد و شــعب جدیدی نیز در حال 
تأسیس است. موزه ملی ارتباطات به عنوان شعبه اصلی 
و مرکزی این مجموعه تحــت عنوان کارخانه نوآوری، 
پســت، تجارت الکترونیک و لجســتیک پیشرفته در 
حال تجهیز است و به زودی فعالیت خود را با انعقاد این 

تفاهم نامه آغاز خواهد کرد.

دبیر شورای عالی فضای مجازی کشور بر اهمیت ترسیم 
نقشه فضای مجازی کشور با مشارکت جمعی برای تبیین 
نقش ها، ایجاد وحدت ملی و تنظیم گری این حوزه تاکید 

کرد.
به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، دکتر سیدمحمد امین 
آقامیری- دبیر شــورای عالی و رییس مرکز ملی فضای 
مجازی کشور با بیان این که فضای مجازی امروز فضایی 
متصل به زندگی سنتی مردم است، افزود: پیشتر این فضا، 
محیطی تسهیلگر در زندگی مردم بود اما امروز به عنوان 
بخش جدایی ناپذیر از زیست بوم مردم برای فعالیت، تعامل 

و دریافت خدمات استفاده می شود.
وی با اشاره به اینکه فضای مجازی همچون فضای سنتی 
باید محیطی آرام، امن و دارای خدمات و ســرویس های 
باکیفیت و  پایدار باشد، گفت: فعالان حوزه فضای مجازی 
باید با ایفای نقش موثر در این مسیر، مکمل حلقه های این 
زنجیر باشند و در واقع آنها جامعه سازان این عرصه برای 

اتصال قسمت های مختلف هستند.
آقامیری تصریح کرد: برهمین اساس هرکدام از ما در فضای 
مجازی یک جایگاه داریم که برخی از این جایگاه ها هنوز 

با خلأ و عدم طراحی روبروست که باید با مشارکت جمعی 
این کمبودها مرتفع شده و نقشــه فضای مجازی کشور 

تکمیل شود.
وی با بیان اینکه شورای عالی فضای مجازی از نگاه حاکمیتی 
دو نقش دارد، تاکید کرد: تکمیل این نقشه و ایجاد وحدت 
برای پیاده ســازی طرح ها و تعیین نقش ها، مشوق ها و 
تسهیلات در کنار تنظیم گری این صحنه دو وظیفه اصلی 
این شوراست. دبیر شــورای عالی فضای مجازی افزود: در 
این حوزه خوشبختانه کسب و کارها به درستی ایفای نقش 
کرده و پیشرو بودند اما نظام تنظیم گری نیاز به تسریع برای 
تبیین چارچوب ها دارد تا همه با شناخت وظایف و جایگاه 
خود بدانند که چه میزان مطالبه گری برای خدمات داشته 
و کســب و کارها نیز بر مبنای حقوق تعیین شده بتوانند 

سرمایه گذاری و برنامه ریزی کنند.
وی با اشاره به این که در مرحله برنامه ریزی و تنظیم گری 
هستیم، گفت: در این مرحله مهم، به مشارکت جمعی نیاز 
داریم تا به استاندارد مشخصی که در آن ابعاد مختلف کسب 
وکار، مردم و حاکمیت دیده شده و امکان پیاده سازی داشته 

باشد، دست یابیم.

رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: اکنون دستکم پنج هزار 
شرکت دانش بنیان با وزارت دفاع و صدها شرکت دانش بنیان 
با ارتش و سپاه از جمله نیروی زمینی سپاه کار می کنند. به 
گزارش ایرنا از پایگاه خبری سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری روز سه شنبه در همایش 
سالانه فرماندهان نیروی زمینی سپاه در مشهد افزود: کارهای 
تحقیقاتی و تولیدی نیروهای مســلح به نحوی با مشارکت 
بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان و جوانان دانشمند 
کشورمان در حال انجام است و این مسیری است که رشد و 
پیشرفت آن را دنبال خواهیم کرد. وی از توسعه دیپلماسی 
دفاعی کشور خبر داد و گفت: امروز با اکثر کشورهای همسایه 
ارتباط داریم و تفاهم نامه ها و قراردادهای متعددی امضا شده و 
یا در مسیر امضا قرار دارد. رهاورد همه توافقاتی که با کشورهای 
همسایه به امضا رسیده است، ارتقای امنیت، آرامش و دوستی 
میان آنها خواهد بود. رییس ستاد کل نیروهای مسلح بیان 
کرد: مبنای این تفاهمنامه ها، حفظ امنیت و توسط کشورهای 
منطقه اســت و این که یک صدا بگوییم برای تامین امنیت 
منطقه نیازی به حضور بیگانگان نیست و صهیونیست ها در 
این منطقه جایی ندارند. به گفته وی، با کمال تاسف برخی 

از کشــورهای همجوار درباره مسئولیت شان نسبت به مرز 
به درستی عمل نمی کنند؛ در شمال عراق گروه های تجزیه 
طلب مســلح حضور دارند که ناامنی هایی را در مرزهای ما 
ایجاد می کنند. وی افزود: نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی برای صیانت و حفظ امنیت کشــور، عملیات های 
تاثیرگذار موشــکی و پهپادی را علیه این گروه ها انجام داد و 
پس از این که دولت عراق متعهد شد تا شهریور ماه این گروه ها 
را خلع ســلاح و از اقدامات آنان ممانعــت کند این عملیات 
متوقف شد. سرلشکر باقری گفت: تا شهریور ماه که زمان تعهد 
دولت عراق اســت، صبر کرده و امیدواریم که دولت عراق به 
مسئولیتش عمل کند، اما اگر این زمان بگذرد و این ها مسلح 
باقی بمانند و یا عملیاتی انجام دهند، قطعاً عملیات های ما علیه 

این گروه ها با شدت بیشتری تکرار خواهد شد.
رییس ستاد کل نیروهای مســلح با بیان اینکه در بخشی از 
مرزهای جنوب شــرقی در ماه های اخیر شاهد تحرکاتی از 
سوی تروریست ها بوده ایم، بیان کرد: نیروی زمینی سپاه چه 
در شمال غرب و چه در جنوب شرق فرماندهی و مسئولیت 
میدانی را بر عهده دارد و کارهای بســیار گسترده و عظیمی 

در استحکام و انسداد مرز و استقرار و پایش انجام شده است.

راه اندازی کارخانه نوآوری »پست، تجارت الکترونیک و لجستیک پیشرفته«

همکاری 5 هزار شرکت دانش بنیان با وزارت دفاع برای ترسیم نقشه فضای مجازی به مشارکت جمعی نیاز داریم
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کشاورزي

پنبـــــه يكي از محصــولات عمده 
كشاورزي، صنعتي و بازرگانـي جهان 
و مهم تريـــــن و باارزش ترين الياف 
طبيعي، منبع الياف و منشــأ غذايي 
با ارزش براي انســان و دام است. اين 
محصول به دليــل ارزش افزوده و اشــتغال بالايي كه ايجاد 
مي كند، نقش مهمي در توسعه اقتصادي كشورها ايفا مي كند. 
جايگاه اين محصــول در بين توليدات بخش كشــاورزي از 
يك ســو و نقش تعيين كننده آن در درآمدهاي ارزي از سوي 
ديگر به گونه اي بوده اســت كــه در گذشــته از آن به عنوان 
»طلاي سفيد« يادشده چرا كه تا چند سال قبل، پنبه يكي از 
مهم ترين كالاهاي صادراتي غيرنفتي به شمار مي رفته است. 
به گفته برخي از كارشناســان، اين محصول، مهم ترين گياه 
صنعتي دو منظوره جهان است كه در 79 كشور جهان موجب 
اشتغال بيش از ميليون ها نفر در صنايع الياف و روغن شده و 
در ميان دانه هاي روغني جهان بعد از سويا مقام دوم را به خود 
اختصاص داده است اما توليد طلاي سفيد كشور طي دو دهه 
گذشــته به دلايل مختلف با كاهش قابل توجهي روبه رو بوده 
به گونه اي كه توليد پنبه از 250 هزار تن در ســال 1354 به 

حدود 60 هزار تن در سال 91 كاهش داشته است. 
 آمار نشــان مي دهد تا ســال 1380 كارخانجات بزرگ ترين 
خريدار پنبه كشور از كشاورزان بودند اما در سال هاي بعد از 
80 به دليل افت قيمت جهاني پنبه، صنعت نساجي اقدام به 
واردات بي رويه پنبه با قيمت پايين كرد كه اين كار خسارات 
جبران ناپذيري بــه توليدكنندگان پنبــه وارد كرد. برخي از 
كارشناسان معتقدند كه از سوي ديگر بالا بودن هزينه توليد 
محصول پنبه در مراحل داشت و برداشت يكي ديگر از عوامل 
كاهش در سطح زير كشت پنبه است. خبرگزاري مهر از قول 
مسئولان محلي در اســتان گلســتان عنوان كرده است كه 
28 كارخانه پنبه پاك كني در اين اســتان تعطيل شده اند و 
تعطيلي اين كارخانه ها آمار اشــتغال مفيــد و مولد را در اين 
استان پايين آورده است. اين درحالي بود كه استان گلستان 
هميشه به عنوان يكي از مراكز عمده توليد محصول استراتژيك 
پنبه مطرح بوده است. در همان سال اعلام شد كه بسياري از 
كارخانه هاي پنبه پاك كني تبديل به پاركينگ يا انبار شده اند 
و نبود ماشين آلات مناسب كاشت، داشت و برداشت محصول 
پنبه و كشت سنتي آن موجب شده كه كشاورزان تمايلي به 

كاشت پنبه نداشته باشند. با اين وجود حدود يك سال است 
كه به طلاي سفيد اندك اندك اهميت داده مي شود و طرح ها 
و برنامه ها حاكي از آن است كه سطح زير كشت پنبه افزايش 
خواهد يافت و با ازدياد كارخانه هاي پنبه پاك كني در نظر است 
كه بار ديگر طلاي سفيد در صنعت، اقتصاد و كشاورزي كشور 

جايگاه راستين خود را پيدا كند. 

    كاهش توليد پنبه در سال جاري 
علي مظفري؛ رئيــس هيات مديره اتحاديــه پنبه و دانه هاي 
روغني ايران درباره وضعيت كشــت و پيش بينــي از ميزان 
برداشــت پنبه، در ســال 93 بــه »كســب و كار« مي گويد: 
امسال نســبت به ســال 92 كاهش توليد وجود داشته است 
و اين درحالي است كه در ســال 92 نسبت به سال 91 حدود 
15درصد افزايش توليد وجود داشته است. دليل اصلي كاهش 
توليد پنبه در سال جاري به اعتقاد مظفري هزينه هاي كاشت، 
داشت و برداشت آن است كه بسياري از كشاورزان را به سمت 
كشت هاي جايگزين سوق مي دهد كه هزينه كمتري دارند. به 
گفته رئيس هيات مديره اتحاديه پنبه، توليد پنبه در مقايسه 
با توليد ساير محصولات كشــاورزي مشقت و سختي زيادي 
دارد و برخلاف ساير محصولات كشاورزي كه كشت مضاعف 
پاييزه و زمستانه اين محصول وجود دارد فاقد كشت مضاعف 
است. وي معتقد است: توليد اين محصول با توجه به سختي 
و طولاني بودن زمان توليد و هزينه هاي بالا براي كشــاورز به 
لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه نيست، ضمن اينكه در اغلب 
كشورهاي دنيا براي توليد اين محصول يارانه پرداخت مي شود 

اما در كشور ما يارانه اي به توليد آن اختصاص نمي يابد. 

     كشاورزان توان خريد كمباين ميلياردي را ندارند 
 به گفته مظفري در ســال جاري نيز تنها 110 هزار هكتار از 
اراضي كشور زير كشت پنبه رفته كه انتظار مي رود 210 هزار 
تن وش پنبه و در نهايت 70 هزار تن پنبه محلوج به دست آيد. 
او عمده ترين دليل بالا بودن قيمت تمام شــده پنبه را هزينه 
برداشت آن مي داند كه سهم 30درصدي در قيمت تمام شده 
دارد ضمن اينكه به دليل سخت بودن كار، بسياري از كارگران 
تمايل به اين كار ندارند و گفته مي شود در سال هاي گذشته 
بيشــتر كارگران افغان به اين كار اقدام مي كرده اند. او قيمت 
هر دســتگاه كمباين كششــي پنبه را 450 ميليون تومان و 

غيركششــي آن را يك ميليارد تا 1/2 ميليارد تومان عنوان 
كرد كه طبعا از توان كشاورزان خرده پاي پنبه كار خارج است. 

    نرخ خريد تضميني پنبه 
اين كارشناس درباره محصول استراتژيك پنبه كه در سال هاي 

اخير بي توجهي زيادي به آن انجام گرفته است، معتقد است 
كه نرخ تضميني خريد پنبه در شــرايط كنوني بسيار پايين 
اســت به طوري كه نرخ خريد تضميني ســال 93 براي پنبه 
2200 تومان است كه با توجه به هزينه هاي توليد اين قيمت 

مناسب نيست. 

وي در ادامــه با تاكيد بر ايــن موضوع كه با توجــه به پايين 
بودن اين قيمت وزارت جهاد كشــاورزي خواســتار افزايش 
آن شده اســت، مي گويد: براي برون رفت از وضعيت كنوني، 
 قيمت خريــد تضميني پنبه بايــد به 3 برابر ميــزان كنوني

 افزايش يابد. 

»كسبوكار«ازعدمتمايلكشاورزانبهكاشتپنبهگزارشميدهد

روزگار سياه طلاي سفيد ايران 

كارشناســان بخش اقتصاد كشــاورزي بر اين باورند 
كــه توليدكنندگان محصــولات كشــاورزي، حتي 
توليدكنندگان سنتي اين بخش قيمت محصولات را 
به عنوان مهم ترين عامل در تصميم خود براي انتخاب 
نوع و ميزان كشت محصولات مختلف ارزيابي مي كنند. 
يكي از راه هاي تعيين قيمت محصولات كشاورزي، اعلام قيمت تضميني دولت 
است كه اينك، چند سالي است درباره بعضي محصولات كشاورزي از جمله برنج 
اجرا مي شود. »خريد تضميني« راهي براي ساماندهي بخشي از مشكلات بازار 
است اما بحث خريد تضميني محصولات كشاورزي زماني مطرح مي شود كه 

محصولي به صورت عادي با قيمت مناسب در بازار به فروش نرسد. 
البته دولت با اين اقدام از توليد كنندگان اين نوع محصولات حمايت مي كند و 
نتيجه اين راهكار، ثبات بازار و اطمينان كشاورزان براي استمرار توليد است و 
چند سالي است كه دولت اين سياست را در زمينه برخي محصولات كشاورزي 
به مرحله اجرا درآورده است. خريد تضميني يك قيمت كف است يعني قيمتي 
است كه به كشــاورزان اين امنيت خاطر را مي دهد كه چنان چه به هر دليلي 
بازار شرايطي داشته باشد كه در آن شــرايط نتواند محصول خود را به قيمت 
مناسب عرضه كند يعني قيمتي كه هزينه تمام شده آن با يك درصد سود به طور 
مشخص از سوي دولت قابل خريد است، برايش تامين مي شود. چنان چه بازار در 
شرايطي قرارگيرد كه قيمت ها بخواهد به نحوي افزايش يابد كه باعث اختلال 
در بازار شود، دولت مي تواند با عرضه اين محصول خريداري شده بازار را كنترل 
و جلو نوســانات بي رويه بازار را بگيرد. كارشناسان مي گويند كه دولت همواره 
مي تواند از طريق خريــد تضميني برنج، كشــاورزان را راغب كند محصولات 
خاصي كه بيشتر موردنياز كشور هستند، كشت كنند مثل ارقام پرمحصول كه 

مي توانند قوت اكثريت مردم را تامين كنند. 

  بازار برنج از ركود خارج مي شود
همزمان با اعلام نرخ خريد تضميني برنج برخي كارشناسان در اين زمينه اعلام 
نظر كردند. برخي مانند حسين صفايي، مديرعامل تعاون روستايي موافق خريد 
تضميني برنج توسط دولت است چنانچه باور دارد كه خريد توافقي، بازار برنج 
را از ركود خارج كرد. استقبال از خريد توافقي در اســتان مازندران نسبت به 
ساير استان هاي شمالي بيشتر بوده است. به حاشيه راندن دلالان و سوداگران 
بازار برنج به گفته مديرعامل تعاون روســتايي از ديگر نكات مثبت خريداري 

تضميني برنج است. 

  زمان مناسب
زمان اعلام نرخ خريد تضميني محصولات كشاورزي از ديد برخي كارشناسان 
اين حوزه مي تواند تاثير زيادي بر ميزان توليد آن محصول داشته باشد. چنانچه 
اعلام بي موقع و نامناســب نرخ هاي تضميني كشــاورزي در سال هاي اخير 
ضررهاي جبران ناپذيري بر پيكره توليد وارد كرده است. شمس الله شريعت نژاد، 
عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس، معتقد است كه قيمت 
تضميني برنج بايد در فصل زمســتان و قبل از شروع فصل زراعي اعلام شود و 
انجام اين كار در فصل تابســتان به افزايش توليد منجر نمي شود. به گفته اين 
نماينده مجلس، دولت بايد قيمت تضميني برنج را آخر هر سال و قبل از شروع 
فصل زراعي اعلام كند تا برنج كاران به استناد آن براي كشت برنامه ريزي كنند. 
نماينده مردم تنكابن، رامسر و عباس آباد در مجلس شوراي اسلامي در گفت  وگو 
با فارس، با بيان اينكه شــاليكاران بايد قبل از اينكه اقدام به كشت برنج كنند 
بدانند تعهد دولت در قبال اين كشت چيســت و با چه قيمتي توليدات آنها را 

خريداري مي كند، مي گويد: بر اساس 
اعلام به موقع قيمت تضميني برنج كاران 

نوع برنجي كه مي خواهند بكارنــد را انتخاب و 
اقدام به كشت مي كنند بنابراين اعلام قيمت تضميني 

در تابستان بسيار اشتباه است و اگر دولت مي خواهد از كشت ارقام 
پرمحصول حمايت كند بايد در اين اقدام تجديدنظر نمايد. به گفته شريعت  نژاد، 
تعيين قيمت تضميني در شهريور بسيار زود است و اين كار بايد زماني انجام 
شود كه كشاورز مي خواهد بذر محصول را تهيه و براي توليد برنامه ريزي كند 

كه بهترين زمان براي اين كار پايان هر سال يعني فصل زمستان است. 

  زمستان فصل مناسبي است
جميل عليزاده شايق، دبير انجمن برنج كشور نيز در گفت وگو با »كسب وكار«، 
اعلام شهريورماه به عنوان ماه خريد تضميني برنج را اقدامي اشتباه مي داند و 
بر اين باور است كه قيمت تضميني بايد دهه دوم بهمن ماه تعيين شود. به گفته 
وي يكي از راه هاي حمايت از توسعه كشت اين ارقام خريد تضميني آنهاست 
يعني ما قيمتي براي خريد آنها تعيين كنيم تا كشــاورز به كشــت محصول 

تشويق شود كه دبير 
انجمن برنج ايــران اين نرخ 

مناسب نمي داند. تعيين شده را 
وي با بيان اينكه قيمت تضميني سال 93 در  شهريورماه سال 92 تعيين شده 
است، مي گويد: تعيين قيمت در شهريور 92 براي خريد محصول در شهريور 
93 ايرادات زيادي دارد از جمله اينكه تورم در اين ميان ناديده گرفته مي شود 
به عنوان مثال شهريور سال گذشته قيمت برنج شيرودي را 2 هزار و 700 تومان 
تعيين كردند در حالي كه اگر هم اكنون در خيابان هاي شمال گشتي بزنيد اين 

برنج را كمتر از 4 هزار و 500 تومان به شما نمي فروشند. 
شايق معتقد است كه ظاهرا قيمت تضميني اعلام شده براي اين كار با روشي 
بسيار اشتباه انجام شده است و اگر دولت مي خواهد از كشت ارقام پرمحصول 
حمايت كند بايد در اين اقدام تجديدنظر نمايد در غير اين صورت كشاورزان 

حتي يك گرم از محصول شــان را با 
اين قيمت ها نمي فروشند. 

  برنج وارداتي رقيب قيمتي برنج داخلي
دبير انجمن برنج ايران با بيان اين مطلب كه برنج وارداتي 
از نظر كيفيت رقيب برنج داخلي نيســت، می گويد: مــردم ترجيح مي دهند 
برنج را با قيمت پايين تري خريداري كنند كه اين موجب شده است به سمت 
خريداري برنج وارداتي كشيده شوند. به گفته جميل عليزاده برنج وارداتي از 
نظر كيفيت رقيب برنج داخلي نيست؛ اما از نظر قيمت رقيب جدي براي برنج 
داخلي محسوب مي شود. وي بر اين باور است: مردم ترجيح مي دهند برنج را با 
قيمت پايين تري خريداري كنند كه اين موجب شده است به سمت خريداري 
برنج وارداتي كشيده شــوند و همين امر دليلي براي تلنبار شدن برنج در انبار 
كشاورزان شده است. عليزاده شايق، با اين اشــاره كه دولت براي رفع مشكل 
كشــاورزان قيمت توافقي را مطرح كرده اســت كه ادامه می دهد اين قيمت 
توافقی با استقبال كشاورزان روبه رو شده است و تاكنون بيش از 4 هزار تن برنج 

به صورت توافقي از كشاورزان خريداري شده است. 

نوشداروپسازمرگسهراب

تابستان فصل خريد تضميني برنج نيست



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2812 شنبه 24 تیر ماه1402

سبک 
زندگی

تعطيلات، جاده هاي شــمال كشــور 
را مــي آزارد. تعطيلات كه مي رســد 
جاده هاي كشور به مسير شمال دچار 
ترافيكي ســنگين مي شــوند. گاهي 
بارندگي در جاده هاي شــلوغ موجب 
تصادف مي شود و گاهي هم ســرعت هاي غيرمجاز، اما با همه 
اين مشكلات همچنان يكي از شلوغ ترين جاده ها در تعطيلات، 

جاده هاي شمال است. 
موقعيت گردشگري شمال ذهن خيلي ها را از زيبايي هاي ديگر 
كشور دور كرده است و براي بسياري هم گرچه ايران به عنوان 
كشوري چهار فصل با جاذبه هاي طبيعي متفاوت، شناخته شده 
است اما بخش زيادي از مردم شهرهای شمالی كشور را براي 

تعطيلات انتخاب مي كنند. 
يكي از دلايل اين وضعيت مي تواند اين باشد كه نتوانسته ايم 
تصوير گر موقعيت ويژه گردشــگري شــهر هاي ديگر باشيم 
و همين امر موجــب اهمال و بي توجهي به جاذبه هاي ســاير 
شهرهاي كشور و نابرابري در تعداد گردشگري استان ها شده 

است. 
اين در حاليست كه جاذبه هاي گردشگري در همه نقاط كشور 
تنوع خاص خود را دارد و نبايد با انحصار و محدود كردن آن به 
شهر و قسمتي از كشور هم مشكلات مردم آنجا را با ترافيك هاي 
سنگين و عبور و مرور هاي پي در پي بيشتر كرد و هم موجب به 
فراموشي سپردن ساير جاذبه هاي گردشگري در كشور و عدم 

رسيدگي به آنها شد.
 يكي از شهروندان در اين زمينه مي گويد: با اينكه ايران كشوري 
با فضاهاي طبيعی گوناگون است اما بعضي از زيبايي هاي آن در 

ذهن مردم ناشناخته مانده است. 
بعضي از هموطنان ساكن شمال كشــور هم گرچه اين تاثير 
مثبت گردشگري در شمال را انكار نمي كنند اما معتقدند كه 
هجوم جمعيت در تعطيلات و شلوغي شــهرهاي شمال هم 
مردم را در فصل تعطيلات كلافه كرده اســت و هم در بعضي 
موارد باعث به هم ريختن نظم فضاي سبز و محيط پارك ها و 

جنگل ها شده است.
 آنها اعتقاد دارند شلوغي شهرهاي شمالي در هنگام تعطيلات 

انگيزه خيلي ها را هم برای رفتن به آنجا كم مي كند. 
يكي از شــهروندان، ميزان تبليغات رســانه اي برای نمايش 

زيبايي هاي طبيعي شهرهاي مختلف ايران را برابر نمي داند و 
مي گويد: اگر هم تبليغات و هم اقدامات لازم براي به چشم آمدن 
جاذبه هاي طبيعي همه شــهرهاي ايران، فراهم شود، ميزان 
گردشگري در نقاط مختلف به حد تعادل خواهد رسيد و برابري 

در تقسيم آن هم رعايت خواهد شد. 
 وي بيان مي كند: در حالي كه بعضي از شــهرهاي كشــور از 
نظر زيبايي هاي طبيعي بسيار غني هستند اما نه نامي از آنها 
در فهرست گردشــگري به ميان مي آيد و نه اقدامي براي آنها 

صورت مي گيرد. 
علي رفيعي، كارشناس گردشــگري در اين زمينه مي گويد: 
بيشتر گردشگران كه به شمال كشور سفر می كنند، گردشگران 
داخلي هستند و گردشگران خارجي بيشتر به نقاط كويري و 
مناطقي مي روند كه از قبل با شناخت ويژه نسبت به آن، اقدام 

كرده اند. 
 رفيعي مي گويد: البته جدا از طبيعت شمال و سرسبزي هايي 
موجود در آن، مهم ترين عامل در جذب گردشــگر، نزديكي 
آن به تهران به عنوان پايتخت كشــور اســت كه نبايد ما را از 
جذابيت هاي نقاط طبيعي در ساير شهرهاي كشور غافل كند. 
 ايشان مي گويد: كشور ما به دليل چهار فصل بودن و قرار گرفتن 
دو رشته كوه زاگرس و البرز در آن، طبيعتي جذاب و خاص در 
همه نقاط كشور به وجود آورده است كه بايد براي همه مردم 

آن را ترسيم كرد. 
وي ادامه مي دهد: البته تبليغات رسانه اي در اين مورد بي تاثير 

نبوده است.  
بايد هم تلويزيون هم راديو وهم ساير رسانه ها براي تبليغات برابر 
مناطق ايران قدم بردارند. هر نقطه از كشور خاصيت و جذابيت 
خاص خودش را دارد كه متاسفانه نتوانسته ايم به معرفي آنها 
بپردازيم و مهم ترين كار در اين رابطه به كارگيري ابزارهاي نوين 
اطلاع رساني و تبليغ است مثلا توسط سايت هاي گردشگري، 

نقاط مختلف سراسر كشور را به مردم معرفي كنيم.  
رفيعي ادامه مي دهد: بايد آموزش هاي لازم در گردشــگري را 
به همه داد تا مثل شهرهای شمال نشود كه گردشگران باعث 
نابودي گونه هاي گياهي، آسيب به جنگل ها، شكار پرندگان و... 
شده اند و گردشگري منجر به ساخت و سازهاي غيرمجاز مثل 

ويلا سازي و ساخت و ساز در كنار دريا شده است.
 از نمونه مكان هاي گردشگري در ايران مي توان به اين موارد 

اشاره كرد: آبشار شــوي در شهر سردشــت از توابع دزفول، 
چشــمه هاي باداب سورت در شهرستان ســاري، دشت هاي 
شقايق كالپوش در استان ســمنان، تخت سليمان در استان 
آذربايجان، آبشــار بيشــه در استان لرســتان، جزيره هنگام 
در جنــوب جزيره قشــم، چشــمه هاي گل افشــان چابهار 

دراســتان   سيســتان وبلوچســتان، ســواحل زيباي خليج 
فارس در بنــدر عباس، ميــدان امير چقماق در يزد، آبشــار 
مارگون در فارس، آبشار ســولك در آذربايجان غربي، غار كنا 
تاريكه در ايــلام، رودخانه زاب در كردســتان، تنگ مهريان 
در كهگيلويه و بويراحمد، آســياب هاي مارم در بندر عباس، 

مشتاقيه در كرمان، آب انبار خراســان، گنبد نمكي جاشك 
در بوشــهر، ســراب نيلوفر در كرمانشــاه، گنجنامه همدان، 
 دهكده حيــات طبيعــت در قزوين، آبشــار دره عشــق  در 
چهار محال و بختياري، باغ فين در كاشان و كاروانسراي  دير 

گچين در قم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

جاذبه هاي فراموش شده گردشگري 

مي گويد دو سال اســت دندانش خراب 
شده، نه پول كشيدن آن را دارد و نه هزينه 
ترميمش را. به همين دليل پس از مصرف 
قرص هاي مكرر مسكن مجبور شده با آن 
قسمت از دندان هايش كه دندان پوسيده 
ندارند غذا بخورد و بخشــی از دندان هايش بدون استفاده بماند. او 
می گويد: »با اينكه هر روز قســمتي از دندانم به علت پوســيدگي 
در دهانم مي افتد اما هزينه حداقــل 600 و 700هزار تومانی ترميم 
دندانم را ندارم.«  شنيده است اين كار به دندان ها آسيب مي زند اما 
راه ديگري ندارد جز اينكه اين شرايط را تحمل كند يا اينكه خود را به 
دست جراح هاي بدون مهارت بدهد و دردها و مشكلات بعد از آن را 
تحمل كند. او می گويدتجهيزات دندانپزشكي گران است. هزينه بالاي 
دندانپزشكي يكي از دغدغه هاي اين روزهاي افراد و خانواده هاست. با 
وجود اينكه تبليغات و آموزش هاي لازم در زمينه دندانپزشــكي در 
كشور صورت مي گيرد اما براي هزينه هاي بالاي پزشكي و خدمات آن 
اقدام جدي صورت نگرفته است. در حال حاضر دندانپزشكي يكی از 
پرهزينه ترين خدمات است و بيش از 91 درصد هزينه دندانپزشكي 
از جيب مردم مي رود. خانم جواني در گفتگو با »كسب وكار« در اين 
زمينه مي گويد: به نظر من اگر دندانپزشــكان ما به جاي تجهيزات 
لوكس و تشريفاتي دندانپزشكي و مطب هاي شيك كار دندانپزشكي 
را با وسايل ارزان انجام دهند هم افراد بيشتري به آنها مراجعه مي كنند 
و هم در تامين مخارج دندانپزشكي مشكل كمتري خواهند داشت. او 
ادامه مي دهد: مثلا در كشورهاي ديگر در مغازه هاي كوچك و ساده با 
روش هاي سنتي هم درمان دندان صورت مي گيرد و اين امر به تسريع 
خدمات دندانپزشكي مي انجامد اما در كشور ما دندانپزشكان گويي 

مجبور به تحميل وسايل گران قيمت به مطب خود هستند. 
او ادامه مي دهد: چند وقت پيش مجبور شدم 700هزار تومان از حقوقم 
كه كلا 900هزار تومان بود را براي ترميم يك دندانم بدهم در حالي 
كه دندانپزشك گفت: اگر بقيه دندان هاي پوسيده ام را بخواهم درمان 
كنم بايد 10 ميليون پول پرداخت كنم. اين خانم جوان ادامه مي دهد: 
اگر درد دندان نبود حتما آن يك دندان را هم ترميم نمي كردم چون 
به حقوق يك كار پاره وقت براي هزينه هاي معمول زندگي ام نياز دارم. 

كشيدن دندان هم هزينه دارد
هزينه بالاي ترميم دندان ها موجب شده در موارد زيادی افراد به جای 
ترميم، دندان خود را بكشد و با تكرار اين كار براي سنين بالاتر ديگر 
دنداني نداشته باشــد. گاهي يك ميليون و گاهي 700 هزار تومان و 
مبالغي كه از پس درآمد بسياري بر نمي آيد. حتي براي كشيدن يك 
دندان حداقل 45هزار تومان لازم است. استفاده مكرر از قرص هاي 
مسكن، تحمل دردهاي شديد دندان و صبر كردن تا زمان پوسيدگي 
و افتادن دندان چاره كساني است كه از پس حتي هزينه كشيدن يك 

دندان هم بر نمي آيند. 

تعرفه هاي بالا
محمد ضابطي طرقي، عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس در 
گفتگو با »كســب وكار« مي گويد: اكنون كه تلاش هايي براي تحت 
پوشش قرار دادن خدمات دندانپزشكي صورت مي گيرد شامل خدمات 

ارزان و جزئي است كه چندان كمكي به مردم نمي كند. به عنوان نمونه 
كشيدن دندان است كه ما به جاي اينكه سعي كنيم كار به آنجا نرسد، 
با تعويق خدمات بيمه اي براي دندانپزشكي اينگونه موارد را در جامعه 
افزايش داده ايم. اگر ما از همان ابتدا ايــن كار را مي كرديم نيازهاي 

دندانپزشكي مردم به هزينه هاي بالا نمي رسيد. 
ضابطي با اشاره به جمله »پيشگيري بهتر از درمان است«، مي گويد: 
اگر از همان ابتدا و زماني كه افراد در سن كمي قرار دارند به آنها خدمات 
دندانپزشكي تحت پوشش بيمه ارائه مي داديم، فرد از همان سن 2و 
يا 3سالگي با ديدن هر مشكلی به پزشك مراجعه می كرد و كارش به 
مشكلات بزرگ تر و هزينه هاي بيشتر نمي رسيد. مثلا بعضي از افرادي 
كه لوزه سوم دارند در آينده دچاره مشكل نامنظمي و نامرتبي دندان ها 

مي شوند، كه اگر مشكل لوزه آنها در سن كم حل شود، با اين موضوع 
روبه رو نمي شوند. 

ضابطي ادامه مي دهد: دندان جزو مهمي از بدن انســان اســت كه 
مشكلات آن هم در حوزه سلامت و هم در زيبايي قابل بررسي است. 
علاوه بر پوسيدگي دندان و عفونت هاي ناشــي از آن، نامرتب بودن 
دندان ها هم سلامت دندان را به خطر مي اندازد. بسياري فكر مي كنند 
مرتب كردن دندان ها تنها به زيبايي دندان مربوط است در حالي بر 
سلامت دندان هم اثر منفي خواهد داشت و باعث پوسيدگي تدريجي 
دندان مي شــود. تعرفه هاي بالاي دندانپزشكي و بيمه نبودن بخش 
عمده خدمات باعث شده يكي از بالاترين آمارها را درباره پوسيدگي و 
خرابي دندان داشته باشيم. در حال حاضر هزينه ترميم دندان با سطح 

درآمد خانواده ها فاصله بسيار زيادي دارد. همين باعث شده كه خانواده 
هزينه هاي دندانپزشكي را از سبد هزينه ماهانه خود حذف كنند و به 
مسكن يا نهايتا كشــيدن دندان هايي كه امكان ترميم آنها با هزينه 

بيشتر وجود دارد، بسنده كنند. 

پوشش بيمه برای خدمات ارزان 
شركت هاي بيمه با لوكس تلقي كردن بيشتر خدمات پزشكي مربوط 
به دندانپزشكي، مردم را در بازار ســلامت دهان و دندان و مقابله با 
بيماري هاي مرتبط با آن تنها گذاشــته اند. علاوه بر آن تعرفه هاي 
دندانپزشكي در اين كشور تابع هيچ ضابطه خاصي نيست، حتي در 
يك شهر مانند تهران، از جنوب تهران كه حركت كنيد همزمان با زياد 

شدن ارتفاع، تعرفه دندانپزشكي نيز بالا مي رود؛ هرچند آن هم روال 
مشخصي ندارد. بعضي از تعرفه هاي دندانپزشكي در بخش دولتي به 
اين شرح است: ويزيت و معاينه عمومي11هزار تومان، راديوگرافي 
7هزار تومان، بيرون آوردن دندان از 27تا185هزار تومان، باز كردن 
آبســه 15هزار تومان و ترميم دندان از 120تا800هزار تومان است. 
تعرفه خصوصي هم بدين شرح است: ويزيت دندانپزشك عمومي: 
19هزار تومان، ويزيت دندانپزشك متخصص 30هزار تومان، بيرون 
كشيدن دندان 63تا75هزار تومان، راديوگرافي از 14تا37هزار تومان، 
شكستگي هر فك 350تا400هزار تومان، باز كردن آبسه داخل دهاني 
45تا120هزار تومان، در آوردن دندان هاي نهفته 220هزار تومان و 

درمان ريشه دهان 225تا420 هزار تومان. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

هزينه هاي نجومي دندانپزشكي 
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اصناف

نوسان هاي قيمت طلا ظرف سال هاي 
گذشته همواره به عنوان يك دغدغه 
اقتصادي براي بسياري از شهروندان 
مطرح بوده اســت چراكــه اين فلز 
گران بها از اهميت ويــژه اي نزد آنان 

برخوردار است. 
اهميتي به كه به زعم بســياري از كارشناسان و تحليل گران 
به قابليت تبديل طلا به پول نقد گره مي خورد و بر اين اساس 

خانواده ها مي توانند به رفع نياز خود اقدام كنند. 
در همين رابطه رئيس اتحاديه كشــوري طلا و جواهر درباره 
وضعيت طلا در گفتگو با »كســب وكار«، توضيحاتي به اين 
شكل مطرح كرد: با توجه به شــرايط ركودي كه در بازارهاي 
بين المللي حاكم شد، مي توان پيش بيني كرد ميزان ارزآوري 

صادرات غيرنفتي به واسطه صادرات طلا افزايش بيابد. 
محمد كشتي آراي افزود: البته اين بحران اقتصادي در دنيا و 
در كشورمان تا حدود زيادي برطرف شده و اميدواريم اوضاع و 

شرايط حاكم بر بازار و اصناف هم بهتر شود. 
براساس گفته هاي رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر ظرف 
سال هاي گذشته طلاي ايراني به بازارهاي خليج فارس ورود 
پيدا كرده است و همين موضوع مي توان ضامن ارزآوري براي 

كشور باشد.
رئيس اتحاديه كشوري طلا و جواهر تصريح كرد: درحال حاضر 
طلاي ايران به بازارهاي خليج فارس ورود پيدا كرده است. با 
توجه به حضور در نمايشگاه هاي مختلف خوشبختانه شرايط 
به گونه اي شــده كه مصرف كنندگان اروپايي، آسياي ميانه و 
شمال آفريقا آشــنايي كاملي با آن پيدا كردند. بر اين اساس 
مي توان برآورد كرد كه در سال آينده حضور قابل توجهي در 

بازارهاي جديد داشته باشيم. 

وجود طلاي بي كيفيت در ميان طلاهاي دست دوم
محمد كشتي آراي همچنين در ادامه اظهار داشت: با توجه به 
رسم ايراني كه در مراسم ازدواج طلا به همديگر هديه مي دهند 
و با توجه به ميزان ازدواج حجم خريد جواهر در كشور تا حدي 
رشــد داشــته اما به طور كلي حجم تقاضا براي طلا بيشتر از 
جواهر است. به طور كلي مردم با توجه به ديدي كه از بازار طلا 
و سكه دارند و آينده شــخصي خود، براي خريد طلا يا جواهر 

اقدام مي كنند. 

او همچنين بر اين باور است كه به تدريج مردم با طلاي دست 
دوم و بدليجات خداحافظي خواهند كرد. ســال هاي آينده، 
سال هاي ترك بدليجات و طلاهاي دست دوم خواهد بود زيرا 
افراد فكر و نگرش جديدي نســبت به صرف پول خود دارند. 
درحال حاضر مردم به گونه اي پول هاي خود را صرف مي كنند 
كه در آينده نگراني و پشيماني در راستاي عيار، ارزش و ضرر 

و زيان عايد آنها نشود. 
كشــتي آراي ادامه داد: طلاي دست دوم شــايد در نگاه اول 
براي خانواده هــا داراي ســود در پي عــدم پرداخت اجرت 
باشــد اما در بيــن طلاهاي دســت دوم، طــلاي بي كيفيت 
 وجــود دارد كــه پاييــن بــودن عيــار برخــي طلاهــاي 

دست دوم نيز افت اقتصاد خانواده است. 

بهاي طلا در بازار بين المللي بالاتر از ســطح ۱۱۰۰ 
دلار باقي مي ماند

رئيس اتحاديه طلا و جواهر تهران با بيان اينكه قيمت طلا در 
روزهاي آينده از ثبات نســبي برخوردار است، تصريح كرد: با 
توجه به تغيير و تحولاتي كه در روزهاي گذشته در بازارهاي 
جهاني رخ داد، مي توان پيش بيني كرد كه بهاي طلا در بازار 
بين المللي تا پايان هفته جاري بالاتر از ســطح ۱۱۰۰ دلاري 
باقي بماند.  وي با اشاره به كاهش ارزش يوآن چين در بازارهاي 
جهاني در هفته گذشــته و تاثير آن بر شاخص هاي اقتصادي 
آمريكا، اظهار كرد: كاهش ارزش يوآن بر ارزش دلار و مسائل 
مالي جهان تاثيرگذار است كه به نظر مي آيد در چند روز آينده 

در وضعيت فعلي به ثبات برسد. 
رئيس اتحاديه طلا و جواهر تهران دربــاره روند بهاي طلا در 
بازار كشور نيز عنوان كرد: با توجه به نوسانات محدود قيمت 
ارز در بازار، پيش بيني مي شود كه قيمت طلا و سكه در بازار 
داخلي نيز مانند بازارهاي جهاني تا روز جمعه ثابت باقي بماند 

و در اين روز بايد شاهد تغييرات در مسير قيمت طلا باشيم. 
كشــتي آراي با اعلام اينكه حدود دو هفته اي است كه بازار از 
ركود پايداري كه به آن دچار شــده بود، خارج شده، افزود: با 
توجه به روزهاي پاياني تابســتان و نزديك شدن به ايام ماه 
محرم رونق به بازار طلا و جواهر كشــور برگشــته و وضعيت 
خريدوفروش بهتر از ماه هاي گذشته شــده و درحال حاضر 
بازار از رواج نسبي برخوردار است كه ارزيابي مي شود تا اواخر 

شهريور نيز اين رونق را دارا باشد. 

كاهش التهاب ها درباره برگه قطعي ماليات  
وي درباره آخرين اخبار از موضــوع مالياتي اين صنف نيز به 
سايت طلا گفت: تعاملي كه سازمان امور مالياتي با ۴۰ اتحاديه 
در پايان تيرماه صورت داد، باعث شــد اين اتحاديه ها بتوانند 
ماليات اعضاي خود را به ويژه اشخاصي كه مشكل برگه قطعي 
داشتند را حل و برگه هاي قطعي ماليات مربوط به سال ۹۲ اين 
افراد را صادر كنند تا اظهارنامه مالياتي خود را در وقت مقرر به 

سازمان تحويل دهند. 
 رئيــس اتحاديه طلا و جواهــر تهران افزود: بــا توافقاتي كه 
اتحاديه ها با ماليات هاي مركــز صورت دادند، موجب كاهش 

التهاب ها درباره برگه قطعي ماليات شد. 
وي در زمينه بحث ماليات بر ارزش افزوده نيز اظهار داشــت: 
طبق قانون ماليات بر ارزش افزوده مقرر شــده در پايان دوره 
آزمايشي، قانون به صورت رسمي در مجلس شوراي اسلامي 
مطرح شود و به تصويب برسد و هنوز وارد صحن علني مجلس 
نشــده كه روي آن بحث شود اما مســلما تغييراتي در قانون 

ماليات بر ارزش افزوده ايجاد خواهد شد. 
كشــتي آراي در خاتمه درباره نرخ ماليات بر ارزش افزوده نيز 
گفت: نرخ ماليات بر ارزش افزوده بعد از تصويب و اعلام نهايي 

آن به اطلاع خواهد رسيد. 

افزايش سطح عيار مصنوعات طلا و جواهر
كشــتي آراي دربــاره ادامــه بازرســي هاي اتحاديــه طلا 
و جواهــر تهــران از طلافروشــان ســطح شــهر عنــوان 
كــرد: طبــق برنامــه اتحاديــه، بازرســان همــه روزه در 
 مناطق حضور پيــدا مي كنند و بازرســي ها بــا روال عادي 

در جريان است. 
رئيس اتحاديــه طــلا و جواهر تهــران خاطرنشــان كرد: 
خوشــبختانه در بازرســي هاي صورت گرفته ســطح عيار 
 مصنوعات طــلا و جواهر افزايــش يافته و از نقاط هشــدار 

فاصله گرفته اند. 

 رئيس سابق اتحاديه کشوري طلا و جواهر در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

بي رغبتي به بدليجات و طلاهاي دست دوم

صنعــت مبلمــان از جملــه صنايع 
توليدي سبك و زودبازده با سوددهي 
 بــالا بــه شــمار مــي رود. ايــن امر 
به ويژه در كشــورهاي در حال توسعه 
داراي اهميت زيادي است. كشور تركيه 
ســرمايه گذاري زيادي در اين حوزه انجــام داده و با ارزآوري 
5۰۰ميليون دلاري، از صادركنندگان عمده منطقه محسوب 
مي شــود.  كارشناســان معتقدند كه در دهــه 6۰ يعني بين 
ســال هاي 6۲ تا 68 صادرات مبل ايران از جملــه ارزآورترين 
حوزه هاي صادراتي بوده است. روندي كه با گذشت زمان سير 
نزولي را طي كرده و در حال حاضر بازارهاي صادراتي خود را تا 
حدود زيادي از دست داده اســت و به تبع آن ارزآوري آن هم 

كاهش چشمگيري داشته است. 

اوضاع حاكم بر بازار مبلمان مساعد نيست
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران در اين زمينه 
و در گفتگو با »كسب و كار« گفت: اوضاع حاكم بر بازار و خريد و 

فروش مبلمان مساعد نيست. 
عبدالحسين عباسي افزود: اين امر به دلايلي همچون نامساعد 
بودن وضع اقتصادي مردم و كاهش صادرات مبل رخ داده است. 
در حقيقت بي توجهي دولت به بخش توليد هر روز اوضاع اين 
بازار را وخيم تر مي كند و اين وضعيت نه به نفع توليدكننده است 
و نه خريدار، تا جايي كه مبل ايران تقريبا بازارهاي صادراتي خود 
را از دست داده است و اين امر تابعي از ناملايمتي هاي موجود در 

روابط ايران با ساير كشورها در چند سال اخير بوده است. 
عباسي احياي بازارهاي صادراتي را يكي از راه هاي كاهش قيمت 
اين كالا در بازارهاي داخلي مي داند و البته مهم ترين نتيجه اين 
امر را ارزآوري بالاي اين كالا معرفي مي كند. وي بازار كشورهاي 
آسيانه ميانه و خليج نشينان را حوزه هاي مناسبي براي صادرات 
مبل ايران مي داند.  اين مقام مسئول در ادامه از ريزش بيش از 
5۰درصدي توليدكنندگان در بازار مبل خبر داد و اضافه كرد: 
يكي از اتفاقات چند ســال اخير بازار مبلمان، مربوط به فروش 
كارخانجات قديمي توسط صاحبان آنهاست. به گفته عباسي، 
بيش از 5۰درصد كارخانجات فعال در حوزه چوب و وســايل 
چوبي در حال تعطيلي هســتند و كارخانــه داران توان ماندن 
در عرصه توليــد را ندارند.  رئيس اتحاديــه صنف درودگران و 
مبل سازان توضيح داد: دليل اين اتفاق اين است كه در اين صنف، 
هر كارخانه داري كه صبح وارد كارخانه اش مي شود با ماموران 
زيادي از اداره بيمه، ماليات، عوارض مختلف و انواع و اقســام 

هزينه هايي مواجه مي شود كه تواني براي مقابله با آنها ندارد. 
اين مســائل در حاليســت كــه در همه جــاي دنيــا، توليد 
مهم تريــن بخــش چرخــه اقتصادي هر كشــوري اســت 
اما در ايــران بخش توليــد كمترين اهميــت را دارد. با وجود 
همه اين مســائل بخش خصوصــي و توليدكننــدگان حوزه 
مبلمــان خواســته زيــادي از دولــت ندارند بلكــه خواهان 
 هموار كردن مســير توليــد هســتند. عــوارض گوناگون و 
دست و پاگير بخش توليد را حذف كنند تا سرمايه گذاران جرات 

سرمايه گذاري داشته باشند. در غير اين صورت بايد روز به روز 
شاهد مرگ تدريجي بخش توليد در ايران باشيم. 

همچنان از توليد عقب هستيم
عبدالحسين عباســي در ادامه به مشكلات توليد داخلي اشاره 
كرده و اظهار داشت: به دليل مسائلي كه تقريبا همه از آنها آگاه 
هستند، هر روز اوضاع حاكم بر توليد و صنوف توليدي وخيم تر 
مي شود. مواد اوليه هر روز گران تر از ديروز است و كار به جايي 
رسيده كه قيمت ها به روز و حتي به ســاعت تعيين مي شود. 
شــرايط توليد ميان توليدكنندگان داخلي و خارجي مساوي 
نيست و مقايسه ميان توليدات ايراني و خارجي درست نخواهد 

بود. 
وي گفت: اگرچــه كارخانجات از ماشــين آلات و فناوري روز 
برخوردارند اما همچنان از توليد عقب هستند زيرا مواد اوليه در 
كشور گران است. مواد اوليه ساخت مبلمان چوب و پارچه است 
كه متاسفانه چوب جنگل ها سال هاست به پايان رسيده و مجبور 
به واردات اين ماده اوليه هســتيم. به گفته وي، در حال حاضر 

چوب مرغوب از كشور گرجستان وارد مي شود و هزينه واردات 
براي هر متر از اين چوب ها ۲ ميليون تا ۲ ميليون و 5۰۰ هزار 

تومان و حتی در بعضی موارد 3 ميليون تومان است. 
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران همچنين 
اضافه كرد: پارچه هم كه ديگر مــاده اوليه اصلي توليد مبلمان 
است از تركيه، مالزي و چين وارد مي شــود و متاسفانه توليد 
داخلي از اين حوزه عقب مانده است. به گفته عباسي اين صنعت 
هيچ تقاضايي از دولت ندارد و فقط نيازمند توجه بيشــتر براي 
رفع كمبود نقدينگي اســت چرا كه برخي از ماشين آلات بايد 

نوسازي شوند. 
رئيس اتحاديه درودگران و مبل سازان استان تهران همچنين 
با گله مندي از واردات مبل هاي بي كيفيت از كشورهاي مالزي، 
اندونزي، چين و تركيه تصريح كرد: ساختار اينگونه مبل ها از 
اسكلت گرفته تا رويه بي كيفيت هستند به طوري كه در مبل هاي 
به اصطلاح چرم، به جاي چرم رويه از مشــمع و پلاستيك  كار 
شــده كه پس از مدت كوتاهي مصرف تمام آنها از بين رفته و 
كنده مي شوند.  علاوه بر اين كلاف اين مبل ها نيز به جاي چوب 

از اسفنج هاي فشرده، پلاستيك و كائوچو بوده و امكان تعمير 
آنها وجود ندارد. متاسفانه اغلب شهروندان نيز بي اطلاع از اين 
موضوع به خريد مبل هاي خارجي روي آورده اند كه در اين ميان 
قيمت پايين اينگونه توليدات نيز خود مزيد بر علت شده است. 

وي با تاكيد بر اينكه اسكلت همه مبل هاي ساخت ايران، چوب 
بوده و از نظر كيفيت قابل رقابت با ساخته هاي ديگر كشورهاي 
دنياســت، واردات كالاهاي بي كيفيت را عامــل بي انگيزگي 
توليدكنندگان داخلي مي داند و معتقد است واردات اين نوع كالا 
تخصصي نيست چرا كه هر كسي با دريافت كارت بازرگاني از اتاق 

بازرگاني مي تواند براي واردات مبلمان اقدام كند. 

نظارت هاي كافي وجود دارد
اتحاديه صنف درودگران و مبل ســازان تهران، روي قيمت ها 

نظارت كافي دارد و به فروشندگان اجازه تخلف نمي دهد. 
رئيس اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران همچنين 
با اعلام اين مطلب گفت: اين اتحاديــه روي قيمت ها در بازار و 
واحدهاي صنفي نظارت كافي و لازم را دارند و به فروشندگان 

اجازه تخلف نمي دهند.  عباسي افزود: اتحاديه مبل سازان معمولا 
با اعضاي صنف و كساني كه در زمينه خريد مبل شكايتي دارند 
در ارتباط است. بعضي مواقع، شــهروندان مبلي را خريداري 
مي كنند كه از لحاظ رنگ، قيمت و طرح مورد رضايتشان نيست، 
از اين رو آنان براي درخواست شكايت، به اين اتحاديه مراجعه 

مي كنند. 
وي اظهار داشت: برخي مواقع ممكن است هموطنان مبل هايي 
را كه براي تعمير به بازار ارســال مي كنند با رنگ متفاوت تري 
تحويل بگيرنــد، خريداران در اين صورت مي توانند شــكايت 
كنند. چنانچه كار مشكل داشته باشد، فروشنده ضمن رفع آن 

مي بايست رضايت مشتري را نيز به دست آورد. 
 رئيس اتحاديــه صنــف درودگــران و مبل ســازان تهران، 
ســود مبلمان را بين ۱5 تا ۱8 درصد عنــوان و تصريح كرد: 
اتحاديــه در ايــن زمينه نظارت كافــي دارد و فروشــندگان 
نمي توانند بيشــتر از ايــن مقــدار را از خريــداران دريافت 
 كننــد چــرا كــه در صــورت انجــام بــا برخــورد اتحاديه 

روبه رو مي شوند. 

رئيس سابق اتحاديه صنف درودگران و مبل سازان تهران در گفتگو با »کسب وکار« بررسی کرد 

مبلمان، وابسته به چوب های ميليونی وارداتی
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

تبليغات 
خلاق


